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Informativno 
tiskano izdanje 
portala Slavonija.IN 
za grad 
Slavonski Brod

VODA NIJE BILA 
ZAGAĐENA! BROĐANI 
SU IZMANIPULIRANI!

Intervju sa 
zvijezdom 
RTL-ovog 
showa “3,2,1 
kuhaj”

Katastrofalna
obmana

EKSKLUZIVNO:

Čiji su sinovi, braća, 
sestre… zaposleni u 
gradskim poduzećima 
u Slavonskom Brodu?!
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 �U organizaciji portala Slavo-
nija. in, u povodu treće godiš-
njice slučaja „zagađene“ vode u 
Slavonskom Brodu, organizira-
na je tribina na kojoj su ponov-
no otvorena pitanja, na koja na-
ši sugrađani nisu dobili, a iteka-
ko zaslužuju odgovor.

Urednik portala Slavonija. in, 
Marko Marinić istaknuo je ka-

ko je i sama organizacija tribi-
ne otvorila niz sumnji. Tribinu 
je vodio novinar Ivan Hristić, 
a pozvani su svi tadašnji akte-
ri; očekivali smo da se grado-
načelnik Mirko Duspara neće 
odazvati, kao ni direktor grad-
ske tvrtke Vodovod, Stjepan 
Aščić, na poziv nije odgovorila 
ni Mirela Šmital iz Županijskog 
državnog odvjetništva, ali ni-

Katastrofalna obmana 
koje se još uvijek ne 
vole prisjetiti vodeći  
akteri

Ako su vodeći ljudi u stanju manipulirati 
na ovaj način građanima, kada se radi o 
osnovnom ljudskom pravu kao što je voda, 
što  sve rade u drugim područjima?!

Istraga zbog zagađenja 
vode u Slavonskom 
Brodu, nije otkrila  

krivca. Zašto Brođani ne 
zaslužuju odgovor? Jesmo 

li  naivno vjerovali da je 
voda zagađena?

BROĐANI SU
IZMANIPULIRANI!

Na tribinu su pozvani:

Viktor Simončić, stručnjak za zaštitu okoliša, 
Slavica Lemaić, gradska vijećnica, Ivana 
Smolčić Jerković, aktivistkinja Branko 
Radošević, direktor Crodux energetike.

Ali nisu došli:

Mirko Duspara, gradonačelnik Slavonskog 
Broda,Stjepan Aščić, direktor Vodovoda 

Slavonski Brod, Davorin Piha, direktor Vodno 
gospodarskog odijela za srednju i donju Savu 
Hrvatskih voda, Josip Pavić, načelnik općine 
Sibinj, Ante Cvitković, ravnatelj Nastavnog 

zavoda za javno zdravstvo Brodsko posavske 
županije, Mirela Šmital, Županijska državna 

odvjetnica.

VODA NIJE BILA 
ZAGAĐENA! 
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okoliša koji je pratio cijelu si-
tuaciju.

-Izdvojio bih stručne činjeni-
ce; u jednom uzorku imali smo 
ugljikovodike, ali curenje iz 
cjevovoda Croduxa s tim one-
čišćenjem vode, teoretski nije 
moglo imati veze! Vrlo sam kri-
tičan oko neznanja koje danas 
vlada u Hrvatskoj, i smatram vr-
lo neodgovornim sam vrh drža-
ve i grada koji je prostor punio 
floskulama, a stvari su više ne-
go jasne.

U normalnom, organiziranom 
društvu, s prosječnim znanjem, 
u roku nekoliko sati, pogoto-
vo u Slavonskom Brodu koji je 
sveučilišni grad, lako se može 
utvrditi je li uzorak u vodi jed-
nak uzorku curenja, uz provjeru 
uzoraka i na drugim mjestima. 
Vrlo je jednostavno…

“Voda u Slavonskom 
Brodu nije bila 
zagađena!“, 
dokazano poručuju iz 
Croduxa.

Direktor Crodux energeti-
ke Branko Radošević je ista-
knuo:

-Prvi dan sam rekao da izrav-
ne povezanosti nema i teoret-
ski ne može biti. Nakon prove-
dene istrage DORH-a, neospo-
reno je dokazano da voda u Sla-
vonskom Brodu nije bila zaga-
đena, nego je slučajno bio za-
gađen jedan uzorak. Ova riječ 
„slučajno“ ostala je u zraku. Ali 
jasno je – voda u Slavonskom 
Brodu nije bila zagađena! Žao 
mi je gađana Slavonskog Broda 
što su morali to sve trpjeti, i još 
uvijek trpe.

“Slučajno” se svašta 
može dogoditi 
u Hrvatskoj, u 
Slavonskom Brodu…

U Slavonskom Brodu još uvi-
jek je građanski aktivizam u po-
vojima, ipak zahvalni smo oni-
ma koji dižu svoj glas u obranu 
svih nas. Ivana Smolčić Jerko-
vić je poručila:

I danas neki građani smatraju 
da smo „nečiji“ i da smo dizali fr-
ku zbog nečijih interesa. Odgo-
vorno to odbacujem i gadi mi 
se takav način komuniciranja u 
Slavonskom Brodu gdje ne mo-
žeš imati svoje, neovisno, istin-
sko razmišljanje i želju da se bo-
riš za bolji život. Sve uvrede ko-
je smo doživjeli mi aktivisti je 
nešto što svodi na to da se prst 
upire na to što udruge rade, a 
ne na one odgovorne koji bi to 
trebali raditi. Super je danas re-
čeno u sklopu tribine da smo 

manipulirani - svi građani su 
manipulirani sa svime što je bi-
lo rečeno unazad deset godina. 
I još uvijek se pitamo; tko će biti 
spasitelji zraka, vode i okoliša u 
Slavonskom Brodu? „Slučajno“ 
se svašta može dogoditi u Hr-
vatskoj, u Slavonskom Brodu, i 
nema sistemskih pogrešaka.

Zašto Brođani ne 
zaslužuju odgovor?

Ono što prije tri godine ni dan 
danas nisu napravili odgovor-
ni ljudi na pozicijama, učinila 
je nezavisna gradska vijećnica 
Slavica Lemaić.

Istraživanje, i potraga za isti-
nom tad je bio, i još uvijek je 
moj cilj, iako sam tada bila 
marginalizirana, izvrijeđana, i 
doživljavala razne prijetnje. U 
razgovoru sa stručnjacima br-
zo sam došla do tvrdnje da vo-
da nije bila zagađena. Postavlja 
se pitanje zašto to nisu napra-
vili oni koji su bili u poziciji, od-

govorni svojim građanima i za 
građane? Oni koji su brže i prije 
mene mogli doći do informaci-
ja istine. Sjetite se panike koja je 
vladala među nama, sjetite se 
ljudi i djece koja su u to vrijeme 

bila u bolnici bez vode? Prošlo 
je samo ili već tri godine od ove 
obmane svih nas. Odgovornih 
još nema, krivci okreću glavu, i 
bez imalo susprezanja, ponov-
no se i kandidiraju.

smo očekivali da će toliki strah 
biti ravnatelja županijskog Za-
voda za javno zdravstvo An-
tu Cvitkovića koji se, naravno, 
izvukao na COVID situaciju. Po-
stalo je još sumnjivije kada smo 
pokušali kontaktirati stručnja-
ke iz Javnog zdravstva iz Osi-
jeka i Čakovca, ali su i oni od-
bili, uz napomenu da surađuju 
s našim županijskim Zavodom 
pa ne bi htjeli ugroziti te odno-
se. Ono što nas još uvijek naj-
više rastužuje je odnos novina-
ra, odnosno strah koji još uvi-
jek vlada među njima. S jedne 
strane razumljivo jer je u pita-
nju njihova egzistencija i za-
državanje radnih mjesta, ali s 
druge strane, opet razočaranje 
– jer ako novinari neće biti hra-
bri i odvažni kada je u pitanju 
borba za ljudska prava, u ovom 

slučaju pravo na pitku vodu…
pitam; tko će onda biti? Ipak, 
zadovoljni smo odazivom. Ova 
nas situacija nije obeshrabrila i 
svakako smo odlučili organizi-
rati tribinu jer činjenica s koji-
ma naši sugrađani i javnost ni-
su upoznati, još uvijek je više 
nego dovoljno. S druge strane, 
jasno je da su svi bili u sprezi i 
na vrlo perfidan način izmani-
pulirali ljude. - ističe Marinić, te 
dodaje da je zahvalan sudioni-

cima tribine i novinarima ko-
ji su hrabro, na stručan i jasan 
način opisali o čemu se točno 
radilo prije tri godine.

Je li to bila stvarno 
ekološka katastrofa 
ili katastrofalna 
obmana Brođana?

Sudinik tribine bio je Viktor 
Simončić, stručnjak za zaštitu 

- Prije dvije godine 
bacili smo šunke, ali ne i 

pravo da saznamo istinu! 
Vjerujem da je ova tribina 

otkrila Brođanima da 
su bili dio manipulacije 

tadašnjeg-sadašnjeg 
gradskog, županijskog 
i nacionalnog vodstva, 
poručuje organizator 

tribine Marko Marinić.

Iz DORH-a su 2018. 
poručili kako je do 
zagađenja uzoraka 
vode u Slavonskom 

Brodu vjerojatno došlo 
“slučajno”. Vjerojatno i 

slučajno pitamo ponovno: 
Tko je kriv?!



6 Slavonija.IN travanj, 2021. 7

 �Ostanak mladih u gradu. 
Zasigurno rečenica koja će 
ovih dana preplaviti Slavon-
ski Brod iz radionica svih ko-
ji se kandidiraju na izborima. 
Doduše, to i jeste veliki pro-
blem i zahtijeva konkretne 
mjere koje bi ga riješile. Da-
kle, svi će to spominjati, ali je 
pitanje koliko iskreno i imaju 
li  konkretnih rješenja. Koliko 
se to može iskreno očekivati 
od Mirka Duspare i njego-
vih ljudi? Diraju li njih uopće 
odlasci iz Slavonskog Broda 

Diploma, znanje, iskustvo - nebitno!

Donosimo kratak uvid ključnih ljudi koje se 
smatra da su radno mjesto dobili isključivo 
jer su obiteljski ili stranački povezani s 
gradonačelnikom Mirkom Dusparom. Naravno, 
mreža je puno, puno veća… Do kad će stranačka 
pripadnost biti uvjet za zapošljavanje?!

ČIJI SI, A NE KAKAV SI?
…usredotočimo 
se na najvažniji 

razlog zbog 
kojega mladi 

napuštaju 
Slavonski Brod, a 
to je nedostatak 

radnih mjesta. 
Sinovi Mirka 
Duspare taj 

problem nisu 
imali. Jedan je 

zaposlen u HEP-u, 
drugi u gradskom 

poduzeću Brod 
plin

Miro Majetić, brat Ankice 
Majetić, pročelnice 

Upravnog odjela  za 
gospodarstvo i praktično 

desne ruke Mirka 
Duspare, zaposlen je u 
gradskom Vodovodu.

zbog osiguravanja osnovne 
životne egzistencije ili ih je, 
kako se narodski kaže, baš 
briga? Po podacima kojima 
raspolaže portal Slavonija.
in baš ih je briga jer su nji-
hova djeca, supružnici, bra-

ća, sestre, kumovi, stranački 
ljudi uhljebljeni. 

Podsjetimo, kada je ne-
davno u dnevnim novina-
ma “24 sata“ izašao  podu-
gačak tekst u pogodovanju 
gradonačelnika Mirka Dus-

Stribor Valenta

Ankica Majetić
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pare svojim sinovima za za-
kup gradskog zemljišta za iz-
gradnju kuća on je to prav-
dao demografskim mje-
rama. Čak slavodobitno je 
objašnjavao kako su zbog 
tih mjera njegovi sinovi osta-
li živjeti u Slavonskom Brodu 
što je njegov nemjerljiv do-
prinos demografskoj revita-
lizaciji grada. Dakako, nije 
se osvrnuo da je njegov sin 
već imao stan u Osijeku čije 
je podrijetlo otvaralo mno-
ga pitanja, pa ga je poklonio 
svom ocu Mirku, a ovaj nje-
mu gradsko zemljište. No, 
ostavimo to po strani i usre-
dotočimo  se na najvažni-
ji razlog zbog kojega mladi 
napuštaju Slavonski Brod, a 
to je nedostatak radnih mje-
sta. Sinovi Mirka Duspare taj 
problem nisu imali. Jedan 
je zaposlen u HEP-u, drugi 
u gradskom poduzeću Brod 
plin.

Mirko Duspra je već bio tu-
žio određenu osobu jer je 
izjavila da je gradonačelnik 
zaposlio neke bliske mu lju-
de. Sudu je objasnio da nije 

on taj koji zapošljava nego to 
čine gradska uprava, grad-
ska poduzeća, gradske usta-
nove… Pa ćemo sukladno 
tome napisati da nije Mirko 
Duspara zaposlio svoje sino-
ve nego su oni jednostavno 
bili stručniji od tisuću drugih 
mladića i djevojaka u Slavon-
skom Brodu.

Nadalje, navodimo tko je 
to još bio bolji od onih koji 
su zbog nemogućnosti pro-
nalaska posla, morali otići iz 
grada.

Miro Majetić, brat Ankice 
Majetić, pročelnice Uprav-
nog odjela za gospodar-
stvo i praktično desne ruke 
Mirka Duspare, zaposlen je 
u gradskom Vodovodu. Na-
vodno, završio je poljopri-
vrednu školu, a zaposlen je 
na radnom mjestu strojara 
crpilišta. Odmah je zaposlen 
na neodređeno, a prije to-
ga nigdje nije radio više od 
deset godina. Pod čudnim 
okolnostima, u kratkom vre-
menu mijenja radna mjesta 
i napreduje. Ankica Majetić, 
tvrde dobro upućeni, strah 

Biti na Dusparinoj listi i biti 
vijećnik pokazalo se dobrim i za 

još neke. Sin potpredsjednika 
Gradskog vijeća Stanislava 

Sorića zaposlen je u Vodovodu, 
a sin političkog komesara 

Mirko Duspara-Nezavisne liste 
i gradskog vijećnika Marija 

Rubila zvanog Ribar, zaposlen 
je u Komunalcu kao voditelj 
Reciklažnog dvorišta. Tu je i 

Margareta Rubil, Ribarova snaha 
(supruga drugog sina) koja je 

rukovoditeljica RJ Zelenilo

je i trepet u Gradskoj upravi. 
Iza naizgled krhke žene stoje 
mnoge bravure u vidu pogo-
dovanja i mobinga zaposle-
nih koji tamo rade, samo za-
to što nisu iz njene i Duspa-
rine kvote. Inače, u Gradsku 

upravu došla je iz Slavonije 
DI, gdje je zajedno s vlasni-
kom portala Sbplus Jerkom 
Zovkom, bila optužena za 
financijske malverzacije u 
tom poduzeću.

Svoja mjesta u gradskim 
poduzećima „osigurao“ je i 
dugogodišnji koalicijski par-
tner Mirka Duspare, SDP-
ovac i donedavni predsjed-
nik Gradskog vijeća Stri-
bor Valenta. On je, također, 
praktično bez radnog sta-
ža, prvo u gradskom Vodo-
vodu postao inkasator pa 
referent, i na kraju voditelj. 
Zanimljivo je da nikoga ni-
je zanimao eklatantni sukob 
interesa u kojem se Valenta 
nalazio. Naime, poduzeće u 
kojem je on voditelj podnosi 
izvješće o svom radu, finan-
cijama, zakonitostima poslo-
vanja…a onda on glasa o to-
me. Sam o sebi. Doduše gla-
sa i o radu svoje supruge koja 
je zaposlena u gradskoj tvrt-
ki Komunalac. Glasa i o svo-
me puncu Draganu Kordi-
ću koji je u Nadzornom od-
boru Brod plina. Biti na Du-
sparinoj listi i biti vijećnik 
pokazalo se dobrim i za još 
neke. Sin potpredsjednika 
Gradskog vijeća Stanislava 

Sorića zaposlen je u Vodo-
vodu, a sin političkog kome-
sara Mirko Duspara-Neza-
visne liste i gradskog vijeć-
nika Marija Rubila zvanog 
Ribar, zaposlen je u Komu-
nalcu kao voditelj Reciklaž-

nog dvorišta. Tu je i Marga-
reta Rubil, Ribarova snaha 
(supruga drugog sina) koja 
je rukovoditeljica RJ Zeleni-
lo. Rješenje svog zaposlenja 
dobila je i Nataša Buntić, na-
kon što je na listi Mirka Du-
spare ušla u gradsko vijeće. 
Ona je ponosna djelatnica 
Vodovoda. Isto gradsko vi-
jeće imalo je čast zaposliti 
još jednog gradskog vijećni-
ka Vatroslava Stojanovića 
za kojega se šire priče o ne-
časnim radnjama u NK Že-
ljezničaru. Posao zbog stra-
načke pripadnosti dobio je i 
Marko Marić, i to ni manje 
ni više nego kao rukovoditelj 
Autobusnog kolodvora. Bolji 
od drugih je bio i brat još jed-
ne vijećnice SDP-ove Emine 
Berbić Kolar. Posao je dobio 
u Komunalcu.

Branimir Zovak, sin spo-
menutog vlasnika porta-
la Sbplus Jerka Zovaka koji 
Grad Slavonski Brod finan-
cira milijunima proračun-
skih novaca, zaposlen je u 
Gradskoj upravi i radi kao in-
formatički referent. On na-
vodno pregledava snimke s 
video kamera koje je Grad 
postavio na Korzu i još ne-
kim mjestima po gradu pa 

mu možete mahnuti. Kako 
je uvodno rečeno Mirko Du-
spara tvrdi da nema veze s 
tim. Ti su ljudi jednostavno 
zaposleni jer su kompeten-
tni za ta mjesta. Prosudite 
sami.

Nataša Buntić Mario Rubil Vatroslav Stojanović
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 �Uvodni govor potpore odr-
žao je Vlado Prskalo, neka-
dašnji ravnatelj Srednje ško-
le M.A.Reljkovića i pomoćnik 
ministrice obrazovanja, koji je 
u samim počecima, i prije ula-
ska Hrvatske u Europsku uniju, 
prepoznao važnost ulaganja u 
znanje budućnosti  te umreža-
vanje obrazovanja i gospodar-
stva:

- Pred nama su lokalni izbori, 
nešto što se tiče svih nas. Mo-
ramo vidjeti što se nudi, tko 
nam nudi i što je od svega to-
ga ostvarivo. Mi se u lokalnim 
izborima ne natječemo za ide-

ologije, ali se natječemo za ži-
vot u Slavonskom Brodu. Izni-
mno sam bio motiviran da se 
danas s vama nađem i podržim 
Slavicu. Svaki posao kojeg sam 
radio, radio sam sa strašću. Vo-
dio sam tako i školu. Upoznavši 
Slavicu kao člana Školskog od-
bora u svojoj školi, vidio sam 
kako je pokazala izniman sen-
zibilitet za školu i učenike. Sva-
ki razgovor s njom je bio takav 
da je, prema mojim kriterijima, 
pokazala iznimnu brigu za škol-
stvo, djecu, omladinu, za život 
u Slavonskom Brodu. I ja sam 
djelovao sa željom da mladi lju-

di ostanu u Slavonskom Brodu, 
da im otvorimo radna mjesta, 
a ne da nam Brod postaje sve 
prazniji. - Slavica je u svom ra-
du pokazala brigu za grad i že-
lju da se kvaliteta života podi-
gne. Kao vijećnica u Gradskom 
vijeću bila je izuzetna, dolazila 
je na sjednice pripremljena, po-
stavljala je prava pitanja - kazao 
je Vlado Prskalo.

- Slavonski Brod drastično za-
ostaje u razvoju u odnosu na 
ostale velike gradove u Hrvat-
skoj. Grad nema velike razvojne 
projekte, a gradska vlast zane-
maruje gospodarstvo i ne kori-
sti ovlasti koje ima da pokrene 
gospodarski razvoj i zaustavi 
iseljavanje koje je postalo naj-

veći gradski problem. Građani 
ispaštaju teške posljedice lo-
šeg upravljanja gradom. Sla-
vonskom Brodu potrebne su 
promjene, ističe Prskalo.

Upravo tu istinsku promjenu 
predstavlja Slavica Lemaić sa 
svojom Nezavisnom listom.

Iako ogorčena zbog situacije 
u kojoj se Slavonski Brod nalazi, 
Slavica Lemaić, okružena ljudi-
ma koji joj daju potporu u svim 
segmentima, bila je poticajna, i 
kao uvijek, borbena:

- Kao Brođanka zabrinuta sam 
za budućnost našeg grada! Ne 
mogu pasivno promatrati ka-
ko Slavonski Brod propada, a 
građani odlaze zbog pogrešne 

gradske politike. Želim potpu-
no promijeniti gradske priori-
tete i način upravljanja gradom 
tako da svi građani osjete da su 
bitan dio gradske razvojne po-
litike. Ograničeno razmišljanje 
da je svatko tko ne podržava 
aktualnog gradonačelnika au-
tomatski za HDZ je pogrešno i 

na tragu opasnog jednoumlja. 
Mi smo jedini izbor za prave 
promjene za sve građane koji 
ne podržavaju ni HDZ ni poli-
tičku stranku aktualnog grado-
načelnika i pridruženi mu SDP. 
Najveća laž u koju su uspjeli 
uvjeriti Brođane je da gospo-
darski razvoj nije u nadležnosti 

gradova. Zakoni daju gradovi-
ma ovlasti da potiču gospodar-
ski razvoj, ali naš grad ne koristi 
te ovlasti -poručila je kandidat-
kinja za gradonačelnicu Slavica 
Lemaić.

Kandidaturu Slavice Lemaić 
podržali su Brođani, među nji-
ma i srednjoškolci koji su držali 
papirnate siluete ljudi kao sim-
bol svih onih koji su odselili iz 
Slavonskog Broda.

- Naš najveći problem je ma-
sovno iseljavanje koje možemo 
zaustaviti jedino sustavnim ra-
zvojem gospodarstva i stvara-
njem novih kvalitetnih i dobro 
plaćenih radnih mjesta, -poru-
čila je Lemaić.

U Luci Brod će se graditi plin-
ska termoelektrana vrijedna 
400 milijuna eura. To će biti naj-
veće ulaganje Hrvatskoj. Evo 
zašto Slavica Lemaić to ističe:

- Lobiranjem i razgovorom s 

investitorom, dogovorila sam 
da poslove vrijedne 120 miliju-
na eura odrađuju tvrtke iz Sla-
vonskog Broda. Moram li po-
jašnjavati što toliki novac čini u 
razvoju jednog grada? Svi mo-
gu raditi, zarađivati, a naši ise-
ljeni se vratiti. Višak tople vode 
iz termoelektrane otvara mo-
gućnost izgradnje toplovoda, 
toplica na Vijušu, proizvodnje 
cvijeća, voća i povrća u stakle-
nicima na Bjelišu… Ovdje se 
pokreće kibernetička industri-
ja, proizvodnja čistog vodika… 
To su projekti budućnosti! Mo-
žemo postati grad budućnosti!  
Nadam se da nećemo dozvoli-
ti da taj novac uzmu tvrtke iz 
Zagreba, Vinkovaca, Osijeka… 
Hoćemo li izabrati sveukupno 
životarenje ili se odlučiti za is-
tinske  promjene koje život zna-
če u ovom gradu, zaključno je 
rekla nezavisna kandidatkinja 
za gradonačelnicu Slavica Le-
maić.

Nezavisno, drukčije, istinski

Nezavisna kandidatkinja, dosadašnja 
gradska vijećnica Slavica Lemaić najavila 
je svoju kandidaturu za gradonačelnicu 
grada Slavonskog Broda, simbolično, 
na mjestu kod Luke Brod gdje će biti 
građena plinska termoelektrana vrijedna 
400 milijuna eura.

Zašto u Luci Brod? 
U Luci Brod će se graditi plinska 

termoelektrana vrijedna 400 milijuna 
eura. To će biti najveće ulaganje u čitavoj 

Hrvatskoj. Lobiranjem i razgovorom s 
investitorom, dogovorila sam da poslove 

vrijedne 120 milijuna eura odrađuju 
tvrtke iz Slavonskog Broda. Svi mogu 

raditi, zarađivati, a naši iseljeni se vratiti.

Slavica Lemaić je dokazala svoju 
nezavisnost i dosljednost. Dokazala je 

da ima znanje, volju i hrabrost potrebne 
za uspješno vođenje grada. Zaslužila je 

povjerenje građana… Pozivam Brođane 
da izađu na lokalne izbore i da podrže 

gradonačelničku kandidatkinju Slavicu 
Lemaić i jedinu brodsku nezavisnu listu, 

-poručio je Vlado Prskalo.

Što predstavljaju siluete?
- Siluete koje vidite oko mene 

predstavljaju iseljeni Brod. Predstavljaju 
našu braću, sestre, prijatelje, 

sugrađane… Ispisat ćemo njihova imena 
na njima.

Najveća investicija 
u Hrvatskoj dolazi 
u Slavonski Brod!



12 Slavonija.IN travanj, 2021. 13

Mihael Ferić: 
Kultura bi 
u njoj našla 
odgovarajućeg 
sugovornika

 �Ako se ikoga od Brođana mo-
že označiti značenjem i znača-
jem da je „živa legenda“, onda 
je to nesumnjivo maestro Mi-
hael Ferić. Kao etnomuzikolog, 
promicatelj tamburaške glaz-
be, glazbeni pedagog i voditelj 
brojnih školskih tamburaških 
orkestara, dirigent, publicist, 
folklorist, osnivač Muzeja tam-
bure – desetljećima je stvarao 
kulturu Slavonskog Broda, po-
stavši i sam njen neodvojivi dio. 
Za svoje velike zasluge dobio je 
priznanje počasnog građanina 
Slavonskog Broda.

Mihael Ferić potporu daje 
Slavici Lemaić: -Nisam zado-
voljan općim prilikama i okol-
nostima u gradu, a pogotovo 
iz domena kulture. Ima non-
sensa koji u drugim gradovi-
ma ne postoje. Brod ima Ka-
zališno-koncertnu dvoranu, a 
ne postoji kazalište odnosno 
kazališni ansambl i sve dru-
go što čini kazalište profesio-
nalnom institucijom. Imamo 
Muzej tambure u atraktivnom 
prostoru, jedinstven u Europi, 
muzej koji ni nakon devet go-
dina postojanja nije postao in-
stitucija. Muzej tambure nema 
radno vrijeme, otvara se po-
vremeno, na zahtjev, a vodiči 
su volonteri. Muzej Brodskog 

Posavlja desetljećima nema 
stalni postav. Ni Brodsko-po-
savska županija ni grad Sla-
vonski Brod  nemaju dugoroč-
ni plan djelovanja kulturnih in-
stitucija. Imamo manifestaciju 
BRODSKO KOLO s najboljom 
koncepcijom u Hrvatskoj, ali 
koja nije podržana od strane 
političkih dužnosnika. Praktič-
ki ne postoji izdavačka djelat-
nost. Glasat ću za Slavicu Le-
maić. Ona je upućena u pro-
bleme grada, poznaje kultur-
nu scenu. Reagira emotivno i 
hrabro. Vjerujem da bi kultura 
u njoj našla odgovarajućeg su-
govornika. Spremna je rješa-

vati probleme na koje postoje-
ći političari ne reagiraju.  

Ksenija Maduna: 
Mnogi bi svoj glas 
u gradskom vijeću 
brzo prodali za 
mjesto ravnatelja, 
ali ne i ona

 � -Volim svoj grad i želim bi-
ti aktivna građanka da bismo 
zajedno učinili Slavonski Brod 
ljepšim  mjestom za život. Mo-
ju pripadnost i ljubav prema 

Slavonskim Brodom, dokaza-
la sam povratkom iz Australije. 
Želim nastaviti biti aktivna gra-
đanka i zajedno s ekipom, po-
kušati stvoriti kvalitetnije uv-
jete za život ovdje. Dajem pu-
nu podrški Slavici Lemaić zbog 
kontinuiranog nastojanja i bor-
be za bolju budućnost Brođa-
na. Slavica svojom upornošću 
i čistim obrazom, uz sve poli-
tičke ponude koje je dobiva-
la proteklih godina i dalje radi 
kao učiteljica, i svaki dan putu-
je u Općinu Bebrina, zaslužuje 
potporu od svih nas. Mnogi bi 
svoj glas u gradskom vijeću br-
zo prodali za mjesto ravnatelja 
ili slično, ali ne i ona. Podupirem 
i neovisnost, a pripadnost osje-
ćam prema svojoj obitelji, gra-
du kojeg volim i kojem sam se 
vratila i zemlji kojoj pripadam 
cijelim srcem. Nemam nika-
kvih osobnih interesa i od me-
ne nitko neće čuti ‘Gdje sam ja 
u ovoj priči?’ jer sam svoju priču 
zaokružila.

Luka Maršić: Želim 
da Slavonski Brod 
postane grad u 
kojem ljudi ostaju 
i kojem se vraćaju

- Liječnik sam na hitnom prije-
mu u slavonskobrodskoj Općoj 
bolnici gdje pokušavam,una-
toč sustavu, postati liječnik ko-
ji će moći rješavati većinu paci-
jentovih problema brzo i učin-

Zašto podržavaju kandidaturu Slavice Lemaić?

kovito. U slobodno se vrijeme 
se bavim sportom, a jedna od  
najvažnijih aktivnosti su mi pla-
ninarenje i bicikliranje. Najviše 
me veseli dobro društvo, pri-
jatelji, razgovori s ljudima. Ne 
volim stalno kukanje i žaljenje. 
Slavicu podržavam jer želim da 
Slavonski Brod postane grad u 
kojem ljudi ostaju i kojem se 
vraćaju. Slavica je najbolji izbor 
jer je smjela, odlučna, angaži-
rana i nikome nije ništa dužna.

Silvijo Safundžić 
Sićo: Iskrena i 
sposobna voditi 
naš grad drukčije 
od ostalih

Na lokalnim izborima ću po-
držati Slavicu Lemaić i to iz više 
razloga - od svih kandidata nju 
najbolje poznajem. Znam da je 
iskrena i sposobna voditi naš 
grad drukčije od ostalih. Ako 
pobijedi, vjerujem da će doći 
do velikih promjena nabolje!

Dubravka 
Kovačević: U svoj 
program uvrstila 
provođenje 
Zakona o zaštiti 
životinja

- Imam 47 godina, rođena 
sam i živim u Slavonskome 
Brodu, ekonomistica sam, ba-
vim se knjigovodstvom. Majka 
sam 21-godišnje kćeri, studen-
tice, a suprug je morao otići ra-
diti u inozemstvo, kao i mnogi 
naši sugrađani. Moj hobi i ve-
lika ljubav su životinje, volon-
tiram oko zbrinjavanja, liječe-

nja, udomljavanja napuštenih 
i zlostavljanih životinja s pod-
ručja Slavonskoga Broda. Na-
puštene životinje velik su pro-
blem u gradu, azil ne zadovolja-
va ni približno uvjete kakvi su 
u drugim gradovima gdje je to 
stvarna briga o životinjama, a 
političari još uvijek okreću gla-
vu. Znam da može biti drukčije, 
zato podržavam Slavicu Lema-
ić koja razumije ovaj problem 
i konkretno je u svoj program 
uvrstila rješavanje problema i 
provođenje Zakona o zaštiti ži-
votinja.

Duško Medaković: 
Istinska borkinja 
za naše sugrađane

- Nekada sam radio u Grad-
skoj upravi i kao arhitekt, po-
stao višak, a trenutačno radim 
kao profesor u Tehničkoj školi. 
Slavici Lemaić dajem potporu 
zato što je jedina prava opor-
ba i istinska borkinja za naše 
sugrađane. Njezin rad godina-
ma pratim u gradskom vijeću 
– uporna je i hrabra! Aktualni 
gradonačelnik se drži floskule 

da ne da ključ grada, a trebao je 
odstupiti još prije osam godina. 
Dosta je…

Mateja Stojanović: 
Dojmio me  njezin 
pozitivan i veseo 
duh

- Članica sam raznih udruga 
i pokušavam mlade osvijestiti 
da trebaju biti borbeni i stva-
rati bolje i kvalitetnije društvo. 
Bavim se volontiranjem, oslika-
vanjem i sviranjem… Odluči-
la sam podržati Slavicu Lema-
ić jer nas povezuje iskren osje-
ćaj - ljubav prema gradu. Slavi-
ca je kvalitetna osoba koja svo-
jim znanjem i iskustvom donosi 
progresivna rješenja za ključne 
probleme našeg grada. Jako 
me se dojmio njezin pozitivan i 
veseo duh  i sigurna sam da će 
biti dobra gradonačelnica jer 
joj je iskreno stalo do svih gra-
đana Slavonskoga Broda.

Mirko Bilešić 
Gumeni: Ne 
bi odbijala 
investitore kao što 
je to činio sadašnji 
gradonačelnik

- Imam sreće u tome da mi ži-
vot krase mnoge avanture. Uz 
prijatelja Silvija Stilinovića spa-
čekom sam 2013. godine pro-
putovao Francusku, Italiju i Slo-
veniju, a obišao sam cijeli svijet. 
Ipak, najviše se volim vratiti u 
moj grad Slavonski Brod. Slavi-
cu Lemaić podržavam jer pra-
tim njezin rad u gradskom vije-
ću. Uvjeren sam da bi bila bolja 
gradonačelnica jer ne bi odbi-
jala investitore kao što je to či-
nio sadašnji gradonačelnik. Že-
lim vidjeti ovaj grad u punom 
potencijalu, a to će se ostvariti 
samo uz Slavicu. 

Mihael Ferić

Ksenija Maduna Luka Maršić

Silvijo Safundžić Dubravka Kovačević Duško Medaković

Mateja Stojanović Mirko Bilešić Gumeni
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U funkciji 
učenika, društva 

i gospodarstva
 �Budućnost, u smislu proje-

kata, kompetencija i razvoja, 
postala je sadašnjost. Temelj i 
teren itekako dobro je pripre-
mio Vlado Prskalo, nekadaš-
nji ravnatelj Srednje škole M.A. 
Reljkovića i pomoćnik ministri-
ce obrazovanja u periodu od 
2017. do 2020. godine.

Predstavite nam Vaša profe-
sionalna postignuća?

- Dosadašnja postignuća 
mojih timova u Srednjoj školi 
M.A.Reljković, Slavonski Brod 
u provedbi projektnih reformi 
bila su uspješno provedena 22 
EU projekt s ciljem poboljšanja 
strukovnog obrazovnog susta-

va. Na ovaj način i nastavnici-
ma, i učenicima dali smo zna-
nja budućnosti, promijenili na-
čin i kvalitetu rada, obrazova-
nja, i ono bitno - povezali škole 
i gospodarstvo.

Našu slavonskobrodsku ško-
lu uveli smo u društvo europ-

skih te ostvarili povezanost ko-
ja traje i danas s raznim struč-
nim školama u EU (Austrija, Ni-
zozemska, Njemačka, Danska, 
Finska, Irska i Slovenija), kao i 
sa školama u Bi H i Srbiji.

Osnovali ste i BioTech Centar?

- Osnivanje BioTeh Centra , u 
sastavu škole bilo je s ciljem ja-
čanja obrazovnog sustava, po-
vezivanje obrazovanja i tržišta 
rada, znanstvenog istraživanja 
, stvaranja finalnog proizvoda. 
Vjerujem da smo u tome uspje-
li, posebno danas kad vidim da 
škola postaje poželjan, i bitan 
faktor, ne samo učenicima, ne-
go projektno i poslovno. Škola 
je postala brend ovog kraja.

Bili ste dio i važnih 
izvanškolskih aktivnosti?

- Sudjelovao sam u pripremi 
osnivanja stručnog studija bilino-
gojstva – hortikulture u Slavon-
skom Brodu 2003. godine, bio 
sam član Nacionalnog vijeća za 
odgoj i obrazovanje 2013. – 2014., 
sudjelovao sam u radu stručnih i 
radnih skupina na nacionalnoj ra-
zini - Ekspertne radne skupine za 
provedbu 5. cilja Strategije obra-
zovanja, znanosti i tehnologije, 
bio sam jedan od voditelja radne 
skupine za licenciranje i usavrša-
vanje ravnatelja od 2015- 2020., 
sudjelovao sam u izradi prijedlo-
ga Nacionalnog kurikuluma za 
strukovno obrazovanje RH (2015- 
2016.), i još niz programa i proje-
kata.

Rad s ljudima uvijek je iza-
zovan?

- Škola je postajala kroz svoje 
aktivnosti mjesto za razmjenu 
znanja i vještina. Ovakvom or-
ganizacijom nastave, praktične 
nastave, stručne prakse, vred-
novanjem rada škole, natjeca-
njima, radom s učenicima mi-
jenja se i uloga nastavnika. Na-
stavnik postaje kreator odgoj-
no-obrazovnog procesa, gdje 
se osigurava trajno stručno 
usavršavanje. Učenik sam zna 
i osjeća svoje interese, mentori 
proširuju njihove mogućnosti. 

Osnaživali smo ljudske resur-
se motivacijom i stručnošću 
– redovitim stručnim usavrša-
vanjem; poboljšavali školsko 
ozračje pravednošću odnosa 
(partnerstvom, prijateljskim 
odnosom, poštovanjem….) 
svih subjekata; stalno pobolj-
šavali organizaciju rada škole, 
a naročito organizaciju struč-
ne prakse i praktične nastave u 
školi i izvan škole.

Naglasak je na poduzetnič-
kim kompetencijama?

- Razvijali smo snažno par-
tnerstvo, pokrenuli nastavni 
proces zajedno sa svojim par-
tnerima u kojemu učenici, stu-
denti, nastavnici škole, podu-
zetnici kao i vanjski stručni su-
radnici razvijaju tehniku učenja 

za potrebe poduzetništva pre-
ma razvoju poduzetničke kom-
petencije u području poljopri-
vrede i drugih sektora za koje 
je izvodila nastavu.

Izdvojio bih projekt “Regio-
nalni Centar za biotehnološka 
istraživanja i razvoj BPŽ“ koji je 
izgrađen 2013.  godine i pušten 
u rad s ciljem unapređenja stru-
kovnog obrazovanja i osnaži-
vanja poduzetništva razvojem 
ideja i procjenom svojih podu-
zetničkih prilika u području po-
ljoprivrede, kao i pomak prema 
znanstvenom istraživanju, uvo-
đenju novih tehnologija u ovaj 
sektor rada. Regionalni Centar 
za biotehnološka istraživanja i 
razvoj Brodsko-posavske župa-
nije u Slavonskom Brodu i da-
lje aktivno radi, a provode ga 

Srednja škola M. A. Reljkovića, 
CTR i Brodsko-posavska župa-
nija te je sufinanciran značaj-
nim sredstvima iz europskih 
fondova.

Tim Centrom Srednja Škola M. 
A. Reljković u Slavonskom Bro-
du napravila je značajan isko-
rak i u osiguravanju potpore 
malim i srednjim poduzetnici-
ma u poljoprivredi te svim lju-
biteljima zdravog, kvalitetnog 
i provjerenog uzgoja biljaka. 
Odgojno-obrazovni cilj ovoga 
projekta bio je uvođenje na-
stavnika i učenika u realno tr-
žišno natjecanje – učenje na 
radnom mjestu, kao i razvoj 
„soft skills“ , osnovnih vještina 
koje ljudi trebaju za uspjeh u 
poslu - moto je bio „Dobre na-
vike zamijenite boljima“!

Od 2017. do 2020. godine, 
bili ste pomoćnik ministrice 
obrazovanja. Javnost malo 
zna što ste tamo činili, po-
krenuli?

- U tom periodu pokrenute su 
važne reformske promjene na 
nacionalnoj razini u strukovnom 
obrazovanju kroz projekte u vri-
jednosti 2,2 milijarde kuna. Kao 
glavne stvari istaknuo bih: us-
postave 25 Regionalnih centara 
kompetencije za kvalitetno stru-
kovno obrazovanje u RH, izradu i 
uvođenje u obrazovni sustav, mo-
del Dualnog obrazovanja, projek-
ti „Modernizacija sustava strukov-
nog obrazovanja ,”Modernizaci-
ja sustava stručnog usavršavanja 
nastavnika strukovnih predme-
ta, „Promocija učeničkih kompe-
tencija i strukovnog obrazovanja 
kroz strukovna natjecanja i uče-
ničke smotre” te izradu i uvođe-
nje u obrazovni sustav Nacional-
ni Kurikulum za strukovno obra-
zovanje.

Čime se sada bavite i koji su 
planovi?

- I dalje radim na projektima 
u području obrazovanja. Radim 
za privatno Sveučilište u Zagre-
bu i pregovaram za suradnju s 
Institutom za razvoj. Kao surad-
nik i savjetnik, radim na uspo-
stavi nekoliko Regionalnih cen-
tara kompetentnosti.

ISKUSTVO ZA ZNANJA 
SADAŠNJOSTI I BUDUĆNOSTI

Kada me je tadašnji kolektiv škole izabrao za 
ravnatelja škole, započeli smo sa promjenama 
i to tako da smo odmah se  snažno fokusirali 
na ljude, na njihovo stručno usavršavanje te 
na motiviranost ljudi u školi. Napravljeni su specijalizirani 

stručni poligoni s modernom 
i kvalitetnom opremom i 
tehnologijom koja prati 
suvremene trendove u 

gospodarstvu. Ovakvim 
načinom rada željeli 

smo doprinijeti razvoju i 
modernizaciju strukovnog 

obrazovanja.
Strukovno 

obrazovanje vidim 
kao visokokvalitetno 
i dostupno inicijalno 

obrazovanje koje 
društvo, a prije 
svega učenici i 

njihovi roditelji, 
odnosno polaznici, 

prepoznaju kao 
privlačnu opciju koja 

im pruža stjecanje 
ključnih i specifičnih 

strukovnih 
kompetencija.
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Izvrsno govorite hrvatski 
jezik, kako je Vaša obitelj re-
agirala kad ste rekli da idete 
u Hrvatsku?

- Moji roditelji su dosta otvo-
reni. Oni su uvijek imali stav da 
ako sam ja sretna i oni su. Prije 
dvije godine su moje dvije se-
stre, brat i njihove obitelji bili 
kod nas. Sve im je drukčije, ali 
im je i lijepo.

Zašto volite ovaj grad?

- Volim ovaj grad jer imam pu-
no prijatelja u njemu. Tu imam 
svoju obitelj, roditelje moga 
supruga, njegovu sestru. Kad u 
nekom gradu imam obitelj, za-
volim to mjesto u potpunosti. 
Drugo mi ništa nije bitno. Mo-
ji ljudi su mi najbitniji. Radim u 
školi s djecom i to mi je velika 
radost i blagoslov.

Je li se ljubav sa suprugom 
dogodila na prvi pogled?

- Dosta smo se dobro upo-
znali. Hodali smo osam godina 
i onda smo stalno doživljavali 
pritisak. Ne znam je li to nešto 
što je tipičan hrvatski menta-
litet, ali stalno su nas ispitivali 
kad ćemo se vjenčati. U braku 

smo već pet godina. Uskoro bi 
trebala dobiti i državljanstvo.

Kakvi su vam svekar i sve-
krva?

- Super su. Imala sam sreće 

jer sam dobila drugu mama i 
tatu. Družimo se i često idemo 
kod njih na ručak. Predobri su, 
i u svemu imamo njihovu pot-
poru.

Možete li opisati glavnu ra-
zliku između hrvatskih i 
američkih prijatelja?

- U Americi je sve ležernije i 
ljudi su otvoreniji. Zapravo lju-
di su svugdje isti, samo na ovim 
prostorima mi se čini da gotovo 
svi imaju početni zid koji treba 
probiti. Ovdje dobijem puno 
komplimenata da sam vedra, 
nasmijana, a onda im kažem: 
Hvala, i vi to možete biti.

Jeste li usvojili neke nove 
navike otkako ste ovdje?

- Prije sam se jako čudila kako 
možete toliko dugo piti kavu, a 
sada shvaćam da je to prediv-
no iskustvo i druženje. Ta vrsta 
druženja i razgovora ne posto-
ji u Americi. Osim toga sam se’ 
navukla’ na pekarnicu.

Najbolji životni savjet?

- Dobila sam ga od svog ne-
davno preminulog oca. On me 
naučio da budem otvorena, da 
ako volite život, dobre stvari će 
se dogoditi. Osvijestio mi je da 
nitko nije bez problema. To je 
križ koji nosimo. Otac mi je ne-
davno preminuo od korone. 
Redovito ponavljam u sebi. Ako 
mogu biti ljubazna prema ne-
kome i malo nekoga podići kad 
mu je teško, s tim želim ostaviti 
trag. On je uvijek u mojim mi-
slima i srcu. Bio je stvarno do-
bar čovjek.

Ksenija Maduna: 
“Promjena se itekako 
osjeća, ovaj grad to 
zaslužuje”

 �Nakon dvadeset dvije godi-
ne života u Australiji, ova šar-
mantna Brođanka prije četiri 
godine odlučila se vratiti u Sla-

vonski Brod. Svoju budućnost 
sa suprugom Mirkom gradi ov-
dje, a odlučila se i politički an-
gažirati…

Nakon što ste uspješno 
prošli kroz televizijski iza-
zov, evo vas u novoj vrsti 
angažiranosti… Naime, da-
jete podršku Slavici Lemaić i 
njezinoj Nezavisnoj listi…

- Oni koji me poznaju znaju da 
sam zapravo apolitična, među-
tim moja ljubav prema gradu 
nije mi dala mira. Zbog te emo-
cije prema Slavonskom Brodu i 
prema građanima ne mogu vi-

še biti ravnodušna. Ne mogu 
se pomiriti s lošom situacijom 
i praviti se da me se to ne tiče. 
Ako nismo zadovoljni, sretni i 
ako nas nešto tišti i boli, treba-
mo to verbalizirati. Ne možeš 
biti nezadovoljan  i šutjeti.

Kako ste zadovoljni atmos-
ferom u gradu, vidite li svje-
tlu budućnost?

- Trebalo mi je vremena da 
se snađem, da malo uđem u 
ritam s gradom. Mladi ljudi su 
me apsolutno oduševili. Bez 
obzira na dojam nepovoljne 
atmosfere, čak i ne samo kod 
nas u gradu, nego u cijeloj Hr-
vatskoj, u njima vidim žar i inat. 
Njihova volja da nešto mijenja-
ju u svom okruženju i da ih nit-
ko ne može ugasiti je očarava-
juća. Zbog njihove volje vjeru-
jem da će biti pomaka na bolje. 

Nedavno sam srela dva mladića 
Ivana i Hrvoja koji su me u pot-
punosti osvojili snagom, nepo-
srednošću i pametnim ideja-
ma. Nameću se inteligencijom 
i svojom ljubavlju prema gradu.

Zašto Slavica ima Vašu pot-
poru, zašto ste svoje ime 
stavili uz nju?

- Slavicu sam sve ove godine 
pratila i znam što radi. U poli-
tiku je ušla iz toga čistog idea-
lizma i istinske ljubavi  prema 
gradu i Brođanima. Nije se dala 
smesti. Zadržala je svoje mjesto 
u školi na selu i hrabra je, bez 
obzira na pritiske. U tom njezi-
nom političkom životu, mogla 
je vrlo lako skrenuti na drugu 
stranu, pronaći mjesto u grad-
skoj školi ili biti ravnateljica. 
Vjerujem da je takvih ponuda  
bilo, no nije se priklonila liniji 

manjeg otpora i rekla da ju je 
baš briga. Cijenim što je osta-
la dosljedna prvenstveno sebi. 
Nije odustala ni u jednom tre-
nutku, nego se neustrašivo bo-
rila protiv vjetrenjača. Nije pod-
legla pritiscima. Volim taj njezin 
duh i neovisnost.

Što je negativno  u gradu?

- Ima puno toga, a najviše me 
boli što neki zbog nemogućno-
sti da dobiju posao moraju oti-
ći iz svog grada da bi preživjeli. 
Svim srcem navijam da ako net-
ko želi otići, to i napravi i pro-
širiti vidike, no želim da mladi 
imaju tu opciju da to ne moraju.

Vjerujete li da političari 
rade za opće dobro?

- Da bi se to dogodilo tre-
ba staviti prave ljude na pravo 
mjesto. Ne želim više slušati lju-
de koji se samo pitaju gdje sam 
ja u toj priči, odnosno gdje je 
tu moja korist? Taj sklop u gla-
vama ljudi koji nas vode treba 
mijenjati. Bitno je da drukčije 
počnemo razmišljati.

Tiffany Knežević: “U 
Slavonski Brod me 
doveo posao, a ostala 
sam u njemu zbog 
ljubavi”

Energična Amerikanka pre-
krasnog osmijeha i vedrog du-
ha uljepšala nam je dan. Iako 
je u Slavonski Brod došla zbog 
posla jer je u vrijeme dolaska 
bila profesionalna odbojkaši-
ca, u ovom gradu je pronašla 
srodnu dušu i zbog toga nau-
čila hrvatski jezik, a koristi i lo-
kalne poštapalice poput ‘De, 
dobro je’….

Kada ste došli živjeti u Sla-
vonski Brod?

- U Slavonski Brod sam doš-
la prije trinaest godina. Trudila 
sam se naučiti hrvatski jezik jer 
tu sada imam obitelj i prijatelje. 
S gramatikom još uvijek muku 
mučim, ali mogu sve verbalizi-
rati. Zapravo živjela sam u gra-
du od 60 tisuća ljudi u Americi 
pa mi je ovo sjajno… Došla sam 
zbog odbojke i onda sam osta-
la zbog ljubavi.

Ksenija Maduna i 
Tiffany Knežević Zato što vole Brod!

Živjele su na različitim 
kontinentima, a sreću su 
pronašle ovdje…

Kao što nam 
najpoznatija 

magnolija 
procvjeta na 

Korzu u proljeće, 
tako neka 

procvjeta i taj 
naš grad. On 

to zaslužuje, a 
samim time i 

njegovi građani.
Sad smo na nekom 

raskrižju i osjeća 
se promjena u 

zraku. Treba se to 
dogoditi. Mislim 
da je vrijeme za 

promjene s novim 
ljudima.

U Americi ne možete kupiti svježi kruh svaki 
dan. Ta opcija ne postoji. Meni je to sve 

prefino, dobro je da nemam 500 kilograma.

Slavonski Brod nam 
je bio prvi izbor, a ako 

ikad budemo selili to će 
biti odluka da idemo u  

Ameriku.

Imamo dosta 
prijatelja koji 

odlaze iz Broda. 
To je tužno i teško 

za prihvatiti. 
Sigurna sam da 
imaju priliku, tu 
bi ostali. Nitko 

ne želi napuštati 
dom...
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 �Moderni velikan pisane rije-
či i glazbe u Slavonskom Bro-
du, svakako je Krešimir Blaže-
vić, osnivač sastava Animatori. 
Brođani mu godinama, nakon 
njegove prerane smrti, iskazu-
ju čast memorijalom „Ostat ću 
mlad“, a mi ćemo se Kreše, i na 
ovaj način, prisjeti u razgovoru 
s njegovom kćerkom Hanom 
koju za grad na Savi vežu mno-
ge lijepe uspomene…

Iako si odrastala u Zagrebu, 
kakvo je sjećanje na Slavon-
ski Brod?

- Sjećanja na Slavonski Brod 
su uvijek sjajna, svaki put kada 
dođem posjetim i “svoju” ulicu u 
kojoj sam provodila sve  prazni-
ke. Uvijek me veseli vidjeti koli-
ko se izgradilo, koliko je drukči-
je i pomalo me uhvati nostalgi-
ja za vremenima  kada sam se 
penjala preko ograde do svo-
je prijateljice Lane jer me baka 
uvijek tjerala da jedem nešto 
zdravo, a nisam htjela. Sjetim 
se kako je djed gledao kvizo-
ve (koje i danas igram pa mož-
da to dugujem njemu). I danas 
se uvijek javim kumovima i baš 
mi bude toplo pri srcu kad se 
vidimo. Naravno, dolazila sam i 
na Memorijal, kojeg su moji ku-
movi inicirali,  prekrasno mi je 
što ta tradicija i dalje živi.

Sjećanje na tatu kao glaz-
benika?

- Oduvijek sam znala da je tata 
pjesnik i glazbenik, to je u mo-
joj glavi bio njegov posao (ia-
ko je imao i druge, naravno). Ali 
možda sam tek “pod stare da-
ne” shvatila da je zbilja ostavio 
trag i na druge ljude, a ne samo 
na mene i naše bližnje.

Bila sam vrlo mlada kad je 
umro pa nisam tada baš razu-
mjela njegove stihove niti me 
to previše interesiralo. Sada ka-
da čitam tekstove ili pjevam 
njegove pjesme  pitam se - za-
što ja ne znam napisati takvu 
pjesmu? (haha)

Koja je tvoja omiljena pje-
sma  Animatora?

 Ljetni Rendez Vous, Ona kaže 
je!, Ima još puno vremena, Bi-
jeg, Lud za tobom... Teško mi se 
odlučiti.

Pjesma Ostat ću mlad je po-
letna, a po njoj je nazvan i 
memorijal… Misliš li da je 

to najbolji opis njegovog ži-
vota? 

- Definitivno dobro prikazuje 
ono što je htio ostaviti kao obi-
lježje njegova  život. No naža-
lost, i možda je to tako sa svim 
umjetnicima, pred kraj života 
mislim da je ipak malo odra-
stao kada je život  postao „stva-
ran” i trebalo je ipak biti ozbiljan 
:).  Umjetnici obično budu cje-
njeniji nakon smrti, šteta da je 
tako. Vjerujem da bi bio sretan 
kada bi znao da su ljudi zbilja 
prepoznali koliko je bio talenti-
ran, mislim da nije bio svjestan 
toga u potpunosti.

Jesi li od tate naslijedila lju-
bav prema glazbi?

- Da, naravno. Cijeli život sam 
pjevala, zajedno bismo svira-
li, pisala sam pjesme i dala mu 
na pregled, uvijek je bio ljut što 
je na engleskom, haha. Lakše 
je bilo pisati pjesme uz dobro 
vodstvo.

Ima faza kad se ne odvajaš 

se od gitare, upadaš li u kre-
ativne faze? 

- Nažalost, nisam baš toliko 
disciplinirana. Dogodi se da 
uzmem gitaru pa nešto sviram, 
onda sjednem za klavir pa pje-
vam... Svašta pokušavam, ali ni 
na čemu se ne zadržim dovolj-
no dugo da bih usavršila. Što se 
tiče kreativnih faza, imala sam 
jednu dulju dok je još bio ak-

tivan moj bend !ndigo 7. Ot-
kad smo otišli na svoje strane 
i “odrasli”, malo mi je došao i 
kreativni blok. No ni to neće bi-
ti vječno.

Jesi li se i sama okušala kao 
tekstopisac?

- Da, sve tekstove !ndigo 7 
sam napisala, a i većinu melodi-
ja (kod nekih smo članovi ben-
da i ja surađivali).

Uplovila si u bračne vode, 
čestitamo! Je li to jedan od 
najsretnijih dana u životu?

- Naravno, a kojoj mladoj ni-
je? Bilo bi ljepše da je tata mo-
gao biti tamo i “otpratiti me do 
oltara”, ali bio je s nama u mi-
slima. Sigurna sam da bi mu se 
moj muž svidio.

Intervju: Hana Blažević

U GRADU U KOJEM 
OSTAJEMO MLADI…

Iako Memorijal  „Ostat ću mlad“  
ni ove godine nije održan, s 
nestrpljenjem iščekujemo kada 
će to situacija dopustiti.  Do tada, 
s Hanom smo se prisjetili Kreše, 
naravno, uz glazbenu podlogu 
Animatora.

- Cijeli život 
sam pjevala, 

zajedno bismo 
svirali, pisala 
sam pjesme 
i dala mu na 

pregled, uvijek 
je bio ljut što je 
na engleskom, 

haha. Lakše 
je bilo pisati 

pjesme uz 
dobro vodstvo.

- Ljetni Rendez Vous, Ona kaže je!, 
Ima još puno vremena, Bijeg, Lud za 

tobom... Teško mi se odlučiti.

- Umjetnici obično budu cjenjeniji nakon smrti, šteta 
da je tako. Vjerujem da  bi bio sretan kada bi znao da su 
ljudi zbilja prepoznali koliko je bio talentiran, mislim da 

nije bio svjestan toga u potpunosti.
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tiv uzeli smo astronauta u čam-
cu i simbole glagoljice i svemir-
skih konstelacija.

Mnoge motivacijske poruka 
na brodskom keju također su 
plod njegovog nastojanja da 
senzibilizira i pokrene mlade 
Brođane.

2020. godinu obilježila je glo-

balna pandemija koja je pro-
mijenila naše živote, a pogo-
tovo živote mladih. Sve su ak-
tivnosti naprasno zaustavljene, 
a izvori financiranja zatvoreni. 
Sve je stalo i za Ivana, ali nije 
nestalo, samo je preusmjereno 
na  još veći angažman i upravo 
u tom razdoblju nastali su broj-

ni street art murali po gradu, 
ali i provedene brojne aktivno-
sti pružanja psiho-socijalne po-
moći mladima. I sam se odlučio 
dodatno educirati na području 
pozitivne psihologije, KBT-a i 
drugih pravaca u psihologiji 
kako bi mogao odgovoriti na 
potrebe mladih, ali i šire zajed-
nice, kroz pružanje psiho-soci-
jalne potpore koja će itekako 
biti potrebna u vremenima ko-
ja slijede.

- Ono što bih preporučio mla-
dim ljudima je da u svojim ide-
jama budu ustrajni i uporni, a 
trud i rad će se kad-tad isplati-
ti. Neka se ne zamaraju previ-
še činjenicom da ih ova sredina 
neće prepoznati, budući da se 
u ovdje njeguje tradicija nepo-
tizma, klijentelizma i zapošlja-
vanja podobnih. Svijet je veliko 
mjesto i ne treba se ograničava-
ti na usko geografsko područje.

Grad Slavonski Brod ima puno 
potencijala i jednom u buduć-

 �U zanimljivom razgovoru 
predstavio nam se Ivan Toma-
sić, predsjednik udruge za mla-
de Enas iz Slavonskog Broda. 
Magistar ekonomije (magistri-
rao na teme razvoja ljudskog 
potencijala),  od 2012. godi-
ne bavi se  EU projektima i ra-
dom s mladima, a 2014. godi-
ne osnovao je udrugu Enas ko-
ja je do sada samostalno pro-

vela šest Erasmus + projekata 
i preko 60 različitih projekata 
u partnerstvu s međunarod-
nim organizacijama kao što 
su Ways (Danska), ADRA (Nor-
veška), Kaunas (Litva), Caritas i 
Fundacija solunske braće Ćirila 
i Metoda (Poljska).

- Kroz svoje bogato iskustvo 
rada na multilateralnim EU pro-
jektima imao sam priliku radi-
ti i educirati se, a i obići zemlje 
Europe i EU, od Jerevana do 
Osla, što je mome životu da-
lo posebnu dimenziju i širinu 
pogleda na lokalne, ali i glo-
balne probleme. Pored formal-
nog obrazovanja posjedujem i 
preko 30 Youthpass certifikata 
s međunarodnih edukacija na 
kojima sam sudjelovao, a ne-
davno sam završio i edukaciju 
za Voditelja pripreme i proved-
be EU projekata. Do sada sam 

samostalno i u partnerstvu pro-
veo preko 50 različitih projeka-
ta, a njihova vrijednost prela-
zi 10 milijuna kuna. 2015. go-
dine dobio sam i priznanje od 
Europske Komisije za projekt 
„Charisma Maxima“ kao pri-
mjer dobre prakse na međuna-
rodnoj  razini. 

Rad u Hrvatskoj baziran je na 
suradnji s Institutom za razvoj 
i obrazovanje, u Slavonskom 
Brodu s Volonterskim cen-
trom, Udrugom Lima, Udru-
gom Vrapčići, a u Novoj Gradiš-
ki s Udrugom gluhih i nagluhih 
i s Udrugom Matice umirovlje-
nika te sa Zajednicom klubova 
liječenih alkoholičara.

Uz sva postignuća, ovaj ose-
bujni mladić konstantno radi 
na poticanju mladih da razvija-
ju osobne potencijale i očuva-
ju mentalno zdravlje pri čemu 

im je dostupna psiho-socijalna 
potpora.

Na tragu toga, 2020. godine 
oslikani su ivičnjaci kod Marsi-
nog stadiona s različitim sim-
bolima u šarenim bojama koji 
simboliziraju prošlost, sadaš-
njost i budućnost ovoga grada i 
naroda koji su živjeli ovdje, a in-
spiracija je proizašla iz saznanja 
da će grad Slavonski Brod biti 
domaćin europskog prvenstva 
u kajak-kanu sportu.

- Želio sam na ovaj način oži-
vjeti bezlične ivičnjake i ispri-
čati priču o pozitivi i hrabrosti 
mladih ovoga grada tamo ne-
kim strancima koji će doći u 
ovaj grad.

Nastavljajući ideju, Filip Mr-
velj i ja, oslikali smo plato na 
gradskom kupalištu bojama 
koje svijetle u mraku, a kao mo-

 �Ela Vučković, djevojka je ko-
ja je odlučila živjeti u Brodu, ali 
i djelovati kroz razne ekološke 
i kreativne akcije da bi joj bilo 
još bolje i ljepše koračati ovim 
lijepim gradom.

- Prošle godine, kad je nastu-
pio prvi val pandemije i na sva 
se zvona govorilo “ostani do-
ma”, odlučila sam pokrenuti ne-
službeni projekt “iziđi van” , na 
svima nam poznatom ŠRC Po-
loj. To je mjesto na kojem pro-
vodim vrijeme još od malih no-
gu pa sam i u to vrijeme stalno 
bila na Poloju sa svojim prija-
teljima. Svakodnevno smo či-
stili šumu koja se spaja s kupa-
lištem. Iz dana u dan, išli smo 
sve dublje i pronalazili sve više 
smeća. Tako je došla ideja da se 
cijeli lijevi dio obale očisti,    ali 
ne samo od smeća nego i od  

trave, staroga, trulog drveća i li-
šća koje je 25 godina padalo na 
tlo, a nikada se nije čistilo. Za-
pravo, tek kad smo krenuli, vi-
djeli smo koliko tu posla ima. 
Zato sam odlučila cijelu ideju 
podijeliti javno, preko svog In-
stagram profila i omogućiti da 
nam se pridruže svi koji žele. 
Cilj nije bio samo prikupiti sto 
više ljudi za odraditi “posao” ne-
go potaknuti ljude da Iziđu Van 
i jačaju svoj imunitet u vrijeme 
pandemije jer ostajanjem kod 
kuće to sigurno nije moguće 
kao u prirodi. Tu je i druženje s 
novim ljudima, kreativne radio-
nice, trening u šumi, zajedničko 
kuhanje… a ujedno i osigura-
vanje predivnog kampa, mje-
sta za nadolazeće ljeto s prija-
teljima, na predivnom nam Po-
loju.

U vrlo kratkom vremenu, pri-
javilo se preko 20 ljudi, a budući 
da je tada bilo okupljanje ogra-
ničeno na 5 ljudi, Ela je smisli-
la raspored po kojem svaki dan 
s njom bilo drugih četvero lju-
di. Kad su mjere popustile, svi 
ti ljudi su se napokon upozna-
li i nastavili zajedno djelovati i 
stvarati jednu predivnu priču 
koja je postala obitelj, a brojka 
je prerasla 30 volontera... 

Instagram je omogućio da 
„našu“ priču vidi Perica Štefan 
koji je u isto vrijeme pokre-
nuo gradsku inicijativu Čisteći 
Medvjedići i odmah su stupili u 
kontakt. Budući da oni djeluju 
na području Zagreba, prva se 
zajednička akcija ostvarila tek 
21. veljače ove godine. U čišće-
nju Poloja izvučeno je 40 vreća  

smeća i puno glomaznog otpa-
da. Taj ih je susret potaknuo na 
kontinuiranu suradnju i akcije.

- Slavonski Brod je, po mo-
me mišljenju, onečišćen, ali još 
ne toliko kao neki gradovi koje 
sam posjetila. Mislim da je naš 
najveći problem to što se otpad 
nema kamo ostaviti kad si u pri-
rodi, ali i na mnogim mjestima 
u gradu. Na mjestima gdje se 
okuplja svakodnevno veliki 
broj ljudi, elementarna je po-
treba veći broj kanti za otpad. 
Nadalje, ove ćemo se godine 
potruditi da se zabrani parki-
ranje na zelenoj površini jer je 
to jedan od najvećih problema 
koji nas muči već godinama na 
kupalištu. 

Da bismo ekologiju shvatili 
ozbiljno, ovdje i sada, Ela jed-
nostavno savjetuje;

- Iziđite Van! Tako čuvamo 
svoje zdravlje. Priroda je defini-
tivno najbolje mjesto za bora-
vak pogotovo u ovo doba pan-
demije kada trebamo snažan 
imunitet. Šetnja ili kava s prija-
teljima u prirodi, umjesto vre-
ćice čipsa ponesite voće i vreći-
cu u kojoj bi mogli skupiti nešto 
smeća ( za sobom ili nekim ma-
nje odgovornim od vas) jer ma-
lim koracima svi zajedno može-
mo uljepšati svoj grad koji je za-
pravo naše dvorište!

UPOZORENJE!!!  Ela je, naža-
lost, odlučila otići brati šparo-
ge u Njemačku…

Volimo Brod! Voli li Brod nas?

ZA ČISTI EKO GRAD

ZA GRAD U EU BOJAMA

 �Marina Zorić, studentica na studiju Ra-
nog i predškolskog odgoja i obrazovanja u 
Slav. Brodu, svoj doživljaj grada prikazala 
nam je s glazbenog aspekta.

- Bez obzira na covid, Slav.Brod je uskra-
ćen za rock svirku - alternativnu glazbu op-
ćenito. Po pričama starijih, bili smo roker-
ski grad u kojem je svaka druga ulica imala 
barem jednog glazbenika, a o bendovima 
da se ne govori... Napominjem da su to bi-
li izuzetno dobri i kvalitetni bendovi koje i 
danas ljudi pamte i pamtit će ih još dugo 
(Sauron, Frustuk, Casablanca, Stage )...Mla-
đe generacije, naravno, to ne mogu znati 
jer je takva vrsta glazbe nažalost, izumrla 
u našem gradu...

Naša je sugovornica, pored redovitog 
studija, članica udruge „Usudi se“, grad-
skog Savjeta mladih i ženskog benda „De-
ja vu, no početak bavljenja glazbom mora-
mo potražiti među dragim uspomenama:

- Projekt „Slatkica“ nastao je prošlog lje-
ta...Dok sam čistila kuću, pronašla sam CD 
na kojem je bila pjesma “Moja soba” (evo, 
ovdje mi je korona “dobrodošla”). Tu smo 
pjesmu tata i ja snimili kada sam imala 
osam godina, u kućnom studiju, “muzik-
teraju”. Pjesma govori o neurednoj sobi ,a 
naravno, napisali su mi je moji roditelji bu-
dući da mi je soba uvijek bila„ uredna“...Ka-
da sam preslušala pjesmu, obuzele su me 
tolike emocije da sam odlučila napraviti 
mastering pjesme (stare 16 godina, na iz-
grebanom cd-u i kvalitete kakva je mogla 
biti prije toliko puno godina, snimana na 
traku u kućnom studiju).

Imam dvije male sestrične Elenu i Nicole, 

odlučila sam nešto napraviti za njih i za nas 
- stvoriti uspomenu kakvu su meni moji ro-
ditelji stvorili i ostavili. Elena u spotu svira 
gitaru, a Nicole pleše. Tu su naravno i osta-
li klinci koji će, također, kad porastu, moći 
vidjeti i poslušati pjesmu punu uspomena.

Mladima u gradu (meni osobno i mojoj 
ekipi) fali kulturnog, umjetničkog progra-
ma - glazbeni, likovni...osim toga, naravno, 
nedostaju nam i alternativna mjesta - kafi-
ći u kojima bi vikendima mogle biti svirke, 
klubovi u kojima ne sviraju narodnjaci / caj-
ke, fale nam prostori u kojima bi bendovi 
mogli imati probe, fale nam centri za mla-
de u kojima bi mogli dolaziti i neformalno 

se družiti...
Od mladih se očekuje da imaju stav, cilj, 

planove…ali što raditi večeras?
-Mladima bih preporučila da budu svoji, 

da se bore za sebe, da uživaju maksimalno 
u životu. Pozivam mlade da nam se pridru-
že na keju u ovim lijepim danima, kada bu-
demo svirali i zabavljali se... Širimo ljubav i 
veselje kroz glazbu i pozitivu !

UPOZORENJE!!! Marina oko tri godine po-
kušava odraditi pripravnički staž u nekom 
vrtiću na području Slavonskog Broda. Još 
ga nije pronašla…

“MOJA SOBA“ ZA NAŠ GRAD

nosti može biti grad izvrsnosti 
i kvalitete življenja. Prema sve-
mu onome što sam na svojim 
putovanjima doživio, trenut-
no smo daleko od toga, ali to 
ne znači da svojim primjerom 
ne možemo biti dio pozitivne 
promjene. S vremenom, čovjek 
shvati da nije bitna kvantiteta 
nego kvaliteta.

Budući da je Ivan Tomasić 
vlastitim profesionalnim posti-
gnućima, uporno i ustrajno po-
stao međunarodni youth wor-
ker, prepoznatljivo i respekta-
bilno lice u nevladinom sekto-
ru, a kako to kod nas biva, pu-
no više izvan svoga grada i do-
movine, sve njegove preporu-
ke možemo vjerodostojno pri-
hvatiti.

UPOZORENJE!!! Ivanovo znanje 
i projektni angažman još uvi-
jek nije ni blizu dovoljno pre-
poznat u Slavonskom Brodu…
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Rođeni sam Brođanin…
Arhitekt… Posljednji u Gradskoj upravi pa sam postao 

tehnološki višak…
Oduvijek sam volio uređene gradove… Zašto tako nije 

i kod nas… Razlog mora postojati…
U svakoj civiliziranoj sredini, središte  grada je najuređe-

nije i najreprezentativnije…. Zašto tako nije i kod nas… 
Razlog mora postojati…

Zašto je predgrađe uređeno, a centar grada zapušten? I 
svinjac je bolje uređen….

Javne površine, komunalna oprema i uređaji ne održa-
vaju se u dovoljnoj mjeri.

Komunalne tvrtke u vlasništvu Grada najodgovornije su 
za vraćanje javne površine u prvobitno stanje… Zemlji-
šte, asfaltne površine, neobrađeni betonski opločnjaci ta-
kvi i ostaju…

Dječja igrališta su trula..
Nedostaje obilježenih pješačkih prijelaza ili ih ima tamo 

gdje nisu potrebni…
 Prometni znakovi su devasatirani, otpadaju, vise sa stu-

pova…
Posude za otpatke su trule, premale ili se nedovoljno 

često prazne…
Klupe u parkovima su neodržavane i pokida-

ne godinama…
Zašto je to tako kod nas… Razlog mora po-

stojati…
Možda imamo očuha za gradonačelnika…
Sve je to dio razloga zbog čega postoji FB Gru-

pa:
“UREDITE NAŠ GRAD, DA BISTE GA VIŠE 

VOLJELI…“
UČLANI SE I TI…

https://www.facebook.com/
groups/803161110493997

Za ljepši i uređeniji naš Slavonski Brod…

GRADONAČELNIK, KAO OČUH…
Piše: Duško Medaković

https://www.facebook.com/groups/803161110493997/?__cft__%5B0%5D=AZU_PSt-IjppHrpcligT6Wgf7-c8vGPs3sLGXa-ZhCh8mDnjGQ5s63cp090vZK_OinwUn74zYFV4WebMZc8VUWauvnjs3IuafqAxYg5Q3vSSBezlI4xrC8GVIle-11fnJISCsx3jjwhgiJ-bED827Fak&__tn__=-UK-R
https://www.facebook.com/groups/803161110493997/?__cft__%5B0%5D=AZU_PSt-IjppHrpcligT6Wgf7-c8vGPs3sLGXa-ZhCh8mDnjGQ5s63cp090vZK_OinwUn74zYFV4WebMZc8VUWauvnjs3IuafqAxYg5Q3vSSBezlI4xrC8GVIle-11fnJISCsx3jjwhgiJ-bED827Fak&__tn__=-UK-R
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 �Prije desetak godina u Posav-
skoj Hrvatskoj prvi puta objav-
ljivane su reportaže kojima se 
nastojalo apelirati na nadležne 
zbog činjenice da je Slavonski 
Brod nepristupačan osobama 
s invaliditetom. Mislili smo da,  
ako ne u prve dvije, u sljedećih 
deset godina s punim pravom i 
ponosom, moći ćemo istaknu-
ti da smo postali grad bez pre-
preka. Nažalost, to nije tako!

Ministarstvo graditeljstva i 
prostornog uređenja, još 2013. 
godine,  donijelo je Pravilnik o 
osiguranju pristupačnosti gra-
đevina osobama s invalidite-
tom i smanjene pokretljivosti. 
Pravilnik ne propisuje kazne 
pa je zbog toga, kao i većina u 
našem okruženju, često  zane-
maren.

Povjerenstvo za osobe s in-
validitetom grada Slavonskog 
Broda izdalo je 2012. godine“ 
Vodič za osobe s invaliditetom 
kroz Slavonski Brod“, u kojemu 
je napravljen prikaz pristupač-
nih, odnosno nepristupačnih 
institucijskih objekata u gradu.

- Nažalost, u proteklih devet 
godina malo se toga promije-
nilo. Prilagođene su ulice, staze 
i pristupi, ali većina objekata i 
poneke važne institucije, za nas 
osobe s invaliditetom, još uvi-
jek su ostale neprilagođene. I 
djelomična pristupačnost nije 
pristupačnost!  Zamislite koli-
ko je ugroženo dostojanstvo 
osobe kada ju unosite negdje! 

Najkritičnija mjesta su Hrvatski 
zavod za zdravstveno osigura-
nje, podvožnjak u Osječkoj uli-
ci, Gradska uprava, dvorana Vi-
juš, Opća bolnica (dizalo koje je 
„pod ključem“), Policijska upra-
va, Županijski sud, Državno od-
vjetništvo, većina malih trgovi-
na i kafića, ortopedske trgovi-
ne… Mnogo je novih objekata 
pa se nadamo  da će novi, ažuri-
rani vodič i aplikacija biti usko-
ro dostupni, istaknuo je Željko 
Pudić, predsjednik gradskog 
Povjerenstva.

Pristupačnost ne zahtjeva ve-
like financijske investicije ako 
postoji  ona druga  – društvenu!

Ne postoji izlika, iako mnogi 
znaju reći da zbog povijesnog 
značaja zgrade zahvati nisu 
mogući. Ali ne zaboravite – Va-
tikan je u potpunosti pristupa-
čan za osobe s invaliditetom.

Slavonski Brod je još uvijek ne-
pristupačan grad kada su OSI u 
pitanju. 70% objekata od jav-
nog interesa su nepristupačni 
i bez pomoći osobnog asisten-
ta do njih se ne može doći. Ista-
knuo bih javnobilježničke ure-
de, gradsku upravu,HZZO,re-
storane i kafiće, podvožnjak 
u Osječkoj na koji smo od po-
četka izgradnje upozoravali…, 
istaknuo je Tomislav Goll, di-

rektor radija zajednice, Radija 
92 fm, i dodao; - U proteklih 6 
godina, od kako postojimo, go-
tovo svakodnevno smo bili sa-
vjest naših građana i upozora-
vali na problem pristupačno-
sti, radili smo nekoliko velikih 
kampanja („Želiš li se mijenja-
ti za mjesto?“), a kada nekoga 
javno prozovete nekoliko puta 
u eteru, nešto se i pokrene, npr. 
u zgradu Županije je ugrađeno 
dizalo…

Ako mislimo biti europski 
grad u stvarnosti, trebali bismo 
se držati i europskih propisa i 
standarda.

-U proteklih desetak godina 
vrlo intenzivno radim i na Eu-
ropskom planu na pitanju pro-
blema OSI. Generalni sam taj-
nik EAMDA krovne EU asocija-
cije koja zastupa osobe s neu-
ro-muskularnim oboljenjima, 
njihov sam delegat (Europian 
Disability Forum),  krovnoj eu-
ropskoj asocijaciji koja okuplja 
sve nacionalne saveze i brine o 
oko 80 milijuna osoba s invali-
ditetom u EU, i posljednje dvije 
godine član sam upravnog od-
bor EFNE, krovne EU asocijaci-
je koja zastupa sve neurološ-
ke asocijacije u Europskoj uni-
ji. Razlike postoje i kada uspo-
ređujete velike i napredne eu-
ropske članice, ali neke osnov-
ne probleme većina zemalja je 
uspješno riješila (osobni asi-
stenti, asistenti u nastavi, za-

pošljavanje OSI, školovanje). 
Jedan od gradova koje volim 
istaknuti je Kopenhagen. Može 
li Slavonski Brod biti 100 posto 
pristupačan? Mislim da to naj-
više ovisi o politici i svijesti, za-
ključuje Tomislav Goll.

Gordana Mišković, pred-
sjednica Udruge osoba s inva-
liditetom Slavonski Brod „Lo-
co-moto“ zajedno s predstav-

nicima udruge, svakodnevno 
se bori i promiče prava osoba 
s invaliditetom.

-Nepristupačnost se osjeti u 
svakom dijelu grada, kritične 
točke su: pothodnik u Osječ-
koj, mali lokali (jedna ili dvije 
stepenice nama je kao Mount 
Everest), HZZO, Policija, Muzej 
Brodskog Posavlja... Svakako 
tu je i stanogradnja, nedosta-

tak prilagođenih stanova, grad-
ski prijevoz… Svijest je veća, ali 
je ne prate konkretni rezultati. 
Nikada nećemo biti po eu stan-
dardima - s ovoliko godina bor-
be, u ovoj zemlji, gubim svaku 
nadu!

Mi ipak još uvijek vjerujemo 
i još jednom javno apeliramo: 
Molimo vas, postanite pristu-
pačni!

Geografski ravan 
- arhitektonski 
nepristupačan

SLAVONSKI BROD JOŠ UVIJEK 
JE NEPRISTUPAČAN GRAD ZA 

OSOBE S INVALIDITETOM
Ako ste osoba s invaliditetom i želite 
suvereno doći na slavonskobrodsku 
tržnicu, bolnicu ili gradsku upravu – to 
nije moguće!

- Slavonski Brod je još uvijek nepristupačan grad kada 
su OSI u pitanju. 70% objekata od javnog interesa 

su nepristupačni i bez pomoći osobnog asistenta do 
njih se ne može doći. Istaknuo bih javnobilježničke 

urede, gradsku upravu,HZZO,restorane i kafiće, 
podvožnjak u Osječkoj na koji smo od početka izgradnje 

upozoravali…, istaknuo je Tomislav Goll
Ministarstvo graditeljstva i 

prostornog uređenja, još 2013. 
godine,  donijelo je Pravilnik 
o osiguranju pristupačnosti 

građevina osobama s 
invaliditetom i smanjene 

pokretljivosti. Pravilnik ne 
propisuje kazne pa je zbog toga, 
kao i većina u našem okruženju, 

često  zanemaren.

Pristup za unutrašnji  dio tržnice 
izgleda kao skijaška skakaonica

Iako je slavonskobrodska Opća 
bolnica napokon dobila rampu, 

dizalo je pod ključem.

Ako ste soba s 
invaliditetom 

za vas je većina 
objekata i 

kafića u središtu 
Slavonskog 

Broda apsolutno 
ili djelomično 

nepristupačna
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 � Izborna nedjelja 16. svibnja 
je na obzoru. Alarm za zadrža-
vanje stečenih pozicija i sineku-
ra aktualnih gradskih vladara i 
brojnih im podanika, već odav-
na je uključen i svakodnevno 
zvoni na mobilizaciju. 

Valja stoga svim sredstvima, 
aktivirajući tešku mašineriju 
manipulativnih brojki, uz asis-
tenciju plaćenih savjetnika, uv-
jeriti svekoliko, osobito naivno i 
sugestivnoj moći velikih brojki, 
podložno pučanstvo, da je st-
varnost upravo bajkovita, a ne 
sumorna, crno-bijela. 

Pokušat ćemo kroz nekoliko 
sljedećih pričica baciti sjen-
ku na bajkovitost sportskog 
okruženja u kojem Brođani 
žive, a čega su svjesni svi koji 
osim zdravih očiju imaju i neš-
to malo pamćenja. Pritom pot-
vrđujući da sport nije nikakav 

izuzetak od općeg pravila funk-
cioniranja slavonskobrodskog 
urbanog realiteta.

Priča prva: Iza 
fantastičnog plakata 
strši gradsko ruglo

Nogometni klub Marsonija 
– nogometna perjanica grada  
(3.HNL-Istok), sanja reflektore 
i sve ostale uvjete za stjecanje 
licence za 2.ligu, koju zbog to-
ga može igrati tek na Stadionu 
“Stanko Vlajnić-Dida” na Livadi, 
čija se pak trava nakon gašen-
ja NK Željezničar već dugo  ne 
gazi. To je tek uvod u niz apsur-
da.

Na jumbo plakatu u grads-
kom vlasništu je fotografija 
stadiona pa pomislite da je tur-
istčka reklama za posjet Camp 
Nou  u Barceloni, a u stvarnost 
vas vraća pogled na pravo lice 
Stadiona uz Savu. Ruglo gra-
da. Nedavno je doživjelo prvi 

“make-over”: nikla je istočna 
tribina s pogledom i na pomoć-
no igralište. Je li i koliko pamet-
no i mudro bilo uložiti cca deset 
milja kuna u ovu golu betonsku 
tribinu na kojoj još ne vidjesmo 
navijača? 

Zašto se umjesto ulaganja 
(bolje reći “bacanja u vjetar”) 
na stotine tisuća ili čak miliju-
na proračunskih kuna u krpan-
je dotrajalog krova, popravak 
instalacija, sjedalica i dr. na 
trošnoj prastaroj južnoj tribi-
ni nije krenulo najprije u na-
jlogičniju izgradnju južne trib-
ine u cijeloj dužini igrališta s 
kapacitetom od 4.000 gledatel-
ja, sa svim potrebnim prostori-
ma za rad brojnih selekcija klu-
ba, i tako dobio funkcionalan 
prvoligaški stadion kakvog 
imaju primjerice gradovi Ko-
privnica, Zaprešić, Velika Gori-

Slavonskobrodski (ne samo sportski)  paradoksi: lica i naličje ulaganja 
u sport i sportsku infrastrukturu, klijentelizam I manipulativna moć 

brojki u izborne svrhe

Nekome otac, 
nekome očuh 
i nikom-ništa!

 �Lokalni izbori koji će se održa-
ti 16. svibnja – točka su preokreta, 
propisano institucionalno davanje 
razmjerno dobre prilike promjena-
ma. Promjene su danas i ovdje na-
sušne. Kormilo Broda moraju pre-
uzeti novi ljudi, svježi, orni, pamet-
ni i neokaljani korupcijskom prak-
som. Aktualna slavonskobrodska 
gradska vlast svojim pogrešnim či-
njenjem i nečinjenjem, nasukala je 
Brod u otužnu, opasnu plićinu u ko-
joj je on postao rotor-grad, bez nade 
da se otisne na pučinu perspektive 
i boljitka. Dokazi za to su brojni. A 
najveći je što su sa svog Broda mo-
rali sići mnogi mladi ljudi, rođeni 
Brođani, i zaputiti se u druge zemlje 
kako bi spasili svoju egzistenciju i 
napredovanje. Ovdje za njih kruha 
i sreće nema dok je god na vlasti čo-
vjek koji se izgubio i koji je toliko 
umišljen da svoje sljepilo za sve što 
se događa proglašava najboljim na-
činom i djelima.

Ako ste duhovno „maloljetni“, ako 
je stanje vaše volje takvo da prihva-
ćate političko-komunalne priče ko-
je plasira aktualni gradonačelnik i 
priglupu propagandu, umjesto da 
upotrebite svoj um, vi ne vidite ka-
os, štete, nazadak i zloporabu vlasti. 
Ako više vjerujete knjigama umje-
sto razumu, duhovnim i političkim 
vođama umjesto svojoj savjesti, li-
ječnicima koji odlučuju o vašoj pre-
hrani, umjesto svom tijelu, onda ste 
maloljetni. Duhovno „punoljetni“, 
po Kantu, propituju stvarnost, ima-
ju hrabrost, odvažni su znati. Ima-
te priliku saznati tko ste 16. svibnja. 
Ako ste duhovno punoljetni, ako ne 
trebate skrbnike kao što ih trebaju 
nemoćne osobe, ako ne trebate su-
flere za odlučiti se o vlastitoj sudbi-
ni, vi ćete saslušati svoj glas za pro-
mjene, i glasati za drukčije i bolje 
od postojećih.

Slavica Lemaić, novi tip političa-
ra, u centru svog društvenog anga-
žmana ima upravo društvene pro-
mjene, a ne vlastito samoostvare-

nje. Promjene koje nije potisnula 
na marginu iskazivanja svog djelo-
vanja, za razliku od sadašnjeg gra-
donačelnika Mirka Duspare, ko-
jemu je na prvom mjestu osobno, 
sebeljubivo samoostvarenje. Ona 
je normalna, duhovno punoljet-
na osoba, koju ne određuje sujeta 
i koristoljublje, ona na život gleda 
kao na dječju igru u kojoj ništa nije 
ozbiljno osim poštenja. U političkoj 
borbi za drukčiji i bolji grad, ona se 
nalazi nasuprot ljudima koji ne dr-
že do poštenja. Ona je potrebna ma-
laksalom Brodu u kojem se ne drži 
do poštenja.

(Pred)izborna kamapanja je za-
počela. Ako je suditi po dosadaš-
njim marketinškim manevrima 
političkih stranaka, udruga i nosi-
telja lista, bit će to nekoliko tjedana 
problematične monotonije koje će, 
eventualno, na radost promatrača 
ljudske gluposti, „osvježavati“ oče-
kivani lokalni, primitivni, folklorni 
faulovi. Iznenađenja u vidu iskazi-
vanja duhovitosti, spontanosti, kre-
ativnosti, opčinjavajućih iskaziva-
nja osobnosti i emotivne inteligen-
cije, pokazivanja istinske solidarno-
sti za građane, govora za pamćenje 
i originalnih ideja – moguće je oče-
kivati samo od Slavice Lemaić. Ve-
ćina aktera u izbornoj utrci pona-
ša se kao u lokalnoj cirkusko-kva-
zidemokratskoj predstavi, a sudeći 
po njihovim potencijalima i energi-
ji, odigrat će igru sa što manje rizika 
po vlastiti integritet, uz pomoć pro-
kušanih načina utjecaja na glasač-
ku masu kojoj se tepa da predstavlja 
javno mijenje, a s ciljem njenog pri-
dobijanja. A pridobiti glasače znači, 
po njima, osigurati si poziciju ono-
ga koji raspodjeljuje gradski, općin-
ski, županijski plijen: od raspolaga-
nja nekretninama do zapošljavanja 
rodijaka.

Treba se oduprijeti dosadašnjim 
klišejima i primamljivim i pridobi-
vajućim lažima tzv. političara. Ka-
talizatorskim ličnostima, ali i tzv. 

običnim, malim ljudima s reputaci-
jom slobodara, neće biti teško pre-
poznati psihopate, a da o raskrinka-
vanju osoba s psihopatskim pore-
mećajima, vlastohlenih, istrenira-
no samopouzdanih, nesamokritič-
nih, prijetvornih, samodopadnih, 
potkupljivih obmanjivača onih koji 
im trebaju dati biračko povjerenje, i 
ne govorimo. Ponovimo, moguće ih 
je prepoznati uz pomoć dovoljnih 
količina vlastite duhovne punoljet-
nosti, prezira i podsmijeha. U tome 
će svima pomoći nezavisna i iskre-
na Slavica Lemaić.

Drski i lažljivi po svojoj političkoj 
i mentalnoj strukturi isključivo će 
govoriti o tome što su i što bi oni 
sve učinili ako bi im građani (opet) 
poklonili povjerenje. Građani će im 
povjerovati, ako im se Lemaićka ne 
suprotstavi sustavnom analizom 
promašaja i postignuća. I jasnom, 
realnom vizijom budućnosti Bro-
da. To se od nje očekuje. I to će se 
dobiti. Pacifistički pristup, tzv. afir-
mativna kampanja, odsustvo argu-
mentiranog prozivanja, neukaziva-
nje na propuste i pogreške gradona-
čelnika i kandidata HDZ-a, izbjega-
vanje učinkovitog, pa čak i agresiv-
nog načina, posvemašnja komu-
nikacijska, idejna i sadržajna kila-
vost, sterilnost i bonton finjaci, neće 
upalili kod Brođana naviknutih na 
prefrigane laži i obećanja. Ostanu 
li birači neinventivni, neinovativ-
ni, politički kilavi, ali i impotentni, 
neuvjerljivi, bez emocija – ostat će 
amaterski šrot kojeg će iskusni ma-
nipulator Duspara bez problema 
pozobati. Njegovi argumenti su: 
uhljebničke ponude, biznis-dilovi, 
kadrovski podobnički krugovi, na-
mještanja... 

Slavica Lemaić pokazuje jaku vo-
lju, ona je nužni ubrzivač da Bro-
đani iskažu svoju volju za promje-
nama. Jer ona sama je istinska pro-
mjena.

KOLUMNA VELJKA LUKIĆA: JEDRO BRODA

Slavica Lemaić ili 
istinska promjena
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ca, koji su za Slavonski Brod 
postali nogometni nedostižni 
centri?

Zašto još nije postavljena um-
jetna trava s rasvjetom na po-
moćnom igralištu uz obećanu 
pomoć Hrvatskog nogomet-
nog saveza ?

Umjesto odgovora na ta i slič-
na pitanja, u  javnosti se povre-
meno tiho plasiraju stare već 
otrcane priče o “kriminalcima” 
u HNS-u koji postavljaju Gradu 
nemoguće uvjete…kako da ti 
kriminalci velikodušno donira-
ju umjetnu travu Varaždinu, Ko-
privnici, Čakovcu, Pitomači, Za-
dru, Bijelom Brdu…? Kad smo 
kod donacija HNS-a u cilju raz-
voja nogometa, zgodno je pris-
jetiti se jedne ipak uspjele don-
acije Slavonskom Brodu koja je 
voljom Grada lokacijski završi-
la u školskom dvorištu OŠ Dra-
gutina Tadijanovića na Hebran-
gu. Ali, tek kao promašena in-
vesticija koja ne služi osnovnoj 
namjeni,- razvoju nogomet-
nog sporta.

I gle čuda: kako bi popeglali 
sve brojne prirodne brazgotine 
s lica, slijedi novi već prokušani 

“face lifting”: izbori su, pa Grad 
vlastitim novcem (!?) ovih da-
na uoči izbora kreće u postavl-
janje umjetne podloge na po-
moćnim igralištima Stadio-
na uz Savu, i to s rasvjetom. 
A vrhunac manipulativne ba-
jke je slikovno aktiviranje no-
vog megalomanskog pro-
jekta nogometnog stadiona, 
brodske “Allianz arene” Deja vu 
! Već 2009. je uspjelo, pa zašto 
ne bi i opet, samo sada bez 
ulaznice za Dinamo-Hajduk u 
Slavonskom Brodu!

Zajednički nazivnik svemu 
tome, ne samo investicijama 
u sportsku infrastrukturu, su 
potpuno pobrkani i subjek-
tivno određeni prioriteti u cil-
ju pokazivanja mišića! Što ne 
čudi kad se zna tko o svemu 
odlučuje -  uzak krug manipu-
latora, bez ikakvih konzultacija 
sa strukom! Kakva struka, ka-
kvi bakrači…A manipulatori, 
nakon 16 godina ponavljanja 
gradiva, postali su, objektivno,  
populistički velemajstori!

Podsjetimo se primjera iz ne 
tako davne 2009.: kad su no-
gometaši Slavonca CO iz Starih 
Perkovaca izborili ulazak u pr-

vu Hrvatsku nogometnu ligu, 
vruća loptica odgovornosti za 
prvoligašku priču prebačena 
je u gradsko brodsko dvorište. 
I tad je, pod pritiskom javnos-
ti, silom prilika gradonačelnik 
prihvatio investirati cca dese-
tak milijuna kuna u dogradn-
ju Stadiona S.Vlajnić-Dida, pre-
ko puta svoje kuće: izgrađeni 
su tad u produžetku tribune 
brojni sadržaji po svim prvoli-
gaškim kriterijima HNS-a: nove 
svlačionice, prostori za suce, 
doping kontrolu, novinarske i 
tv ekipe i dr., ali ti se prostori 
nikad nisu koristili i to je zapra-
vo bio bačen novac. Tek jedan 
u brojnom nizu ! Ali, po cijenu 
toga da je vruća loptica odgov-
ornosti izbačena iz gradskog 
dvorišta!

Priča druga: Atletski 
stadion nije probudio 
uspavanu “kraljicu 
sportova”!

Zna se u svijetu sporta što 
su tzv. bazični sportovi, koja 
je njihova važnost, ne samo za 
svu sportsku nadgradnju, već i 
zdravlje i tjelesno stanje naci-

je, a koji se sport i zbog čega s 
pravom naziva kraljicom.

Brodska “kraljica sportova” 
prije desetak godina, voljom 
Grada, iskočila je iz marginal-
nih cipela. Postavljanje mo-
derne umjetne podloge na 
atletskoj stazi Stadiona S.Vlaj-
nić-Dida bilo je označeno pri-
likom za povijesnu prekretnicu 
u razvoju atletskog sporta ko-
ji u Slavonskom Brodu ima du-
gu tradiciju i vrhunske rezulta-
te još iz doba šljake i limenih 
kontejnera. Dolazili su u Brod 
čestitati na ovoj vrijednoj vi-
šemilijunskoj investiciji i čel-
nici Hrvatskog atletskog save-
za, sve je izgledalo kao da će s 
tartan stazom atletika u Brodu 
doživjeti renesansu, da će mla-
di Brođani moći uživati i u na-
stupima vrhunskih atletičara u 
svom gradu. No, od svega toga 
dogodilo se vrlo malo,ispunile 
su se tek mrvice očekivanja. Ne 
krivnjom ljudi koji vode atlet-
ski klub već kratkovidnošću i 
površnošću voditelja investi-
cija u sportsku infrastrukturu 
i lošom politikom financiranja 
sportskih udruga.

Najprije, Slavonski Brod, na-
žalost ni danas, nema pravog 
atletskog stadiona! Nije dovolj-
no samo navući tartan na 400 
metara dugu kružnu stazu za 
trčanje.Još kod osmišljavanja 
investicijskog projekta, nima-
lo ne uvažavajući kineziološku 
struku, nije uopće bilo ni pred-
viđeno da se uz izgradnju trkač-
ke staze izgrade i uvjeti za  dru-
ge tehničke discipline: bacačke 
i skakačke. Na stadionu na Liva-
di nikad se nije bacala ni kugla 
ni koplje ni disk (kladivo da i ne 
spominjemo), nije se skakalo ni 
u vis (ne pitajte za motku), a nije 
se ni  trčalo s vodenim zapreka-
ma. Nije onda čudo što se odr-
žalo tek nekoliko internih klup-
skih mitinga i trčanja na jednu 
milju, a o službenim državnim 
prvenstvima za mlađe uzraste 
uz prisustvo gledatelja bolje da 
se i ne pita ništa. Ništa od pro-
midžbe atletike, ništa od dola-

ska reprezentativaca.
Brodska AK Marsonia, tu i ta-

mo, osvoji poneku medalju na 
državnim prvenstvima mlađih 
uzrasta, ali to nije ni blizu ono-
ga što je ulaganje u izgradnju 
tartan staze u startu nagovje-
štavalo i najavljivalo: procvat 
atletike, prije svega u omasov-
ljavanju članstva kluba, od naj-
mlađih uzrasta limača pa do se-
niora kojih  u Slavonskom Bro-
du zapravo i nema. U vrijeme 
legendarnog trenera i bivšeg 
maratonca tadašnjeg BSK-a 
Milana Fireca, prije pola stolje-
ća vodile su se tablice klupskih 
rekorda u svim disciplinama i 
uzrastima, bilo bi zgodno da-
nas doći do tih tablica i vidje-
ti gdje je brodska atletika da-
nas! Ni blizu 80-im godinama 
20.stoljeća…

NIje dovoljno samo postavi-
ti tartan i opremiti svlačionice, 
najbitnije je osigurati vrhunske 

trenere, školovane kineziologe 
i motivirati ih da rade s mladi-
ma. Je li i to nemoguća misi-
ja, morali bi se pozabaviti prije 
svega oni koji su uložili milijune 
proračunskih kuna u ovu neza-
vršenu sportsku investiciju ! Bo-
li njih briga…

Priča treća: Bazenski 
kompleks uglavnom 
za rekreativce i 
klape zaljubljenika u 
vaterpolo…

Grad Slavonski Brod s pravom 
se hvali ulaganjem u Bazenski 
kompleks Vijuš kao kapitalnu 
sportsku investiciju. Osam go-
dina poslije otvaranja može se 
podvući crta sa zaključkom ka-
ko se očekivanja od izgradnje 
bazena u sportskom natjeca-
teljskom smislu  nisu ispunila. 
Sa sličnim opravdanjem kao i u 
slučaju Atletske staze. Princip je 
isti, sve su ostalo nijanse….

Glavni korisnici bazena danas 
su plivački rekreativci i dobro 
organizirane klape zaljubljeni-
ka u vaterpolo, čak udružene u 
svoje klubove koji se natječu u 
gradskoj ligi, uglavnom dobro 
znani sportaši koji su rekreativ-
na druženja s malonogomet-

nih i košarkaških parketa pre-
bacili u vodu. Koliko je bazen 
Vijuš pomogao u popularizaci-
ji plivačkog i vaterpolo sporta 
u gradu na Savi te organizaciji 
škola plivanja za najmlađe uče-
nike osnovnih škola i kao dio 
obvezne nastave tjelesne kul-
ture ?

Donekle jest, ali ni izbliza ne 
dovoljno. A koliko je gradska 
Ustanova za održavanje sport-
skih objekata, u suradnji sa Za-
jednicom sportskih udruga 
Grada vjetar u leđa razvoja vo-
denih sportova najbolje svje-
doči primjer pokretača plivač-
kog i vaterpolo kluba i trener-
skog zanesenjaka Zdravka Ala-
drovića koji se nakon dugogo-
dišnje borbe “s vjetrenjačama” 
odlučio povući iz sporta, ne ri-
skirajući vlastitu životnu egzi-
stenciju. Ali, u svemu je tragič-
no da razlozi njegove predaje 
nisu nikoga posebno pogodili, 

što znači da gradska sportska 
birokracija i upravljačka maši-
nerija sportskih objekata, kao 
transmisija političke volje gra-
donačelnika i suradnika mu iz 
Tvrđave, može i dalje nastavi-
ti se ponašati po starome. A to 
znači, primjerice, zaboravite da 
ćete uskoro gledati vaterpolo 
reprezentaciju Hrvatske u Sla-
vonskom Brodu, ili da će netko 
drugi sizifovski skupljati dona-
cije za kupnju semafora !

Priča četvrta: 
Transparentnost u 
trošenju novca za 
sportske udruge, na 
brodski način: ha, ha, 
ha…

“Od 1993. do 2020. Zajedni-
ca sportskih udruga Slavon-
skog Broda i udruge iz područja 
sporta od Grada su dobili 71,5 
milijuna kuna za programe i 
3,4 milijuna kuna za rashode za 
zaposlene. Iz Registra udruga 
vidljivo je kako Grad Slavonski 
Brod ima 92 aktivne udruge u 
sportu s ukupno 4500 članova”.

O transparentnosti je riječ, 
na kraju svih praznih (ili pu-
nih) priča… Transparentnosti 

za koju Grad SB godinama do-
biva laskave ocjene Instituta za 
javne financije, lakirajući stvar-
nost. I to svim legitimnim sred-
stvima, dakako, uz čarobnu po-
moć proračunskih kuna kojima 
se puno toga može kupiti. Pa i 
naklonost naivnih birača.

Kamo i točno kome završa-
vaju silni milijuni proračunskih 
kuna usmjereni u pravcu skoro 
stotinjak sportskih udruga, za 
famozne škole sporta?

Na to pitanje službena web 
stranica Grada ne odgovara, 
nudeći pritom tek

Izvješće o revizijskom uvi-
du u financijske izvještaje za 
2015. godinu!

Transparentno, za 5 !
Tek objavljivanje tog izvješta-

ja razotkrilo bi puno tajni: pa i 
upite poput ključnoga:  treba li 
gradu stotinjak sportskih udru-
ga, ima li tu i sportskih bizni-

smena čak i među obiteljima, 
koji su samo spretno iskoristili 
ono što Grad kao financijer nu-
di potičući tek škole sportova, 
masovnost i rad s mladima, bez 
bilo kakvog sluha i osjećaja za 
potporu kvaliteti i vrhunskom 
sportu!

Ne treba onda čuditi što kao 
rezultat takvog nepromišlje-
nog raspršivanja milijuna kuna 
brodski sport uglavnom de-
belo čuči na niskim granama 
u hrvatskim okvirima. Kakav 
grad, takav i sport. Zatvoren, 
isključen, izoliran, marginalizi-
ran, provincijaliziran, nekonku-
rentan.

Posljedično:
Ekipni sportovi: većina je na 

izdisaju, daleko od nekadaš-
nje slave. Nogometna perjani-
ca Marsonia grčevito se poku-
šava vratiti u 2.ligu, gdje joj po 
svim trenutnim infrastruktur-
nim i materijalnim standardi-
ma nažalost nije mjesto, koliko 
god će to Legija teško prihvati-
ti. Kad će se Šolja naroljati?!

Muška košarka: nekad najtro-
fejniji sport danas gotovo i ne 
postoji, i nitko se zbog toga nije 
ni počešao !? A kad se doslovce 

ugasio prvoligaš KK Đuro Đa-
ković (ex. Brod Svjetlost) nitko 
u Tvrđavi nije sigurno pustio ni 
suzu, već je naprotiv odahnuo 
jer su se otarasili onih koji su 
stalno kukali tražeći pomoć od 
Grada. Rukomet: I muški i žen-
ski klub na nikad nižim pozici-
jama. Muški rukomet koji je pri-
je desetak godina bio na pragu 
Premijer lige, nije mogao raču-
nati na nikakvu pomoć i tad, a 
i sad nezainteresiranog Grada, 
a posljedica je bila rasipanje ni-
kad talentiranije ekipe…Žen-
ska odbojka: nekad prvoligaš, 
danas ni ne postoji.

Pojedinačni sportovi: rijetki 
su bljeskovi Kajak-kanu klubo-
va, iako bi zbog ulaganja u uv-
jete i klubove normalno bilo 
da Grad Brod stalno ima i kaja-
kaše koji mogu nešto postići i 
na međunarodnoj sceni ili oti-
ći na Olimpijske igre. Ali, to je 
Antunu Novakoviću ili Vanesi 

Toth i njima sličnima gotovo 
nemoguća misija bez potpore 
Grada….Od boksača, bljesak 
Gabrijela Veočića je ponajpri-
je projekt oca Pere, a ne ulaga-
nja Grada, a tri boksačka kluba 
zajedno ne mogu sastaviti se-
niorsku ekipu poput nekdaš-
njeg Radničkog. Od gimnasti-
čara: imamo juniorskog prvaka 
Filipa Rosandića koji, da bi da-
lje napredovao, mora vježbati u 
Osijeku!

Zaključno: bez promjene ak-
tualne gradske vlasti, iluzorno 
je očekivati bilo kakve promje-
ne smjera politike upravljanja i 
razvoja brodskog sporta!

Unatoč poraznim i otužnim 
posljedicama takve politike - 
zaostajanju, propadanju, dru-
gorazrednom statusu u Hrvat-
skoj! Druga liga-istok…

Je li moguće da su Brođani za-
boravilil na humorističnu izre-
ku slavnog Marka Twaina, oca 
američke književnosti, jednako 
aktualnu i danas, uoči 16.svib-
nja: 

Političari i pelene imaju ne-
što zajedničko.

Oboje treba mijenjati što 
češće iz istog razloga.

https://www.slavonski-brod.hr/images/zajednica_sport_udruga/Izvjesce_2015.pdf
https://www.slavonski-brod.hr/images/zajednica_sport_udruga/Izvjesce_2015.pdf
https://www.slavonski-brod.hr/images/zajednica_sport_udruga/Izvjesce_2015.pdf
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svjesni u vrtu patuljaka, rekoh, 
direktorskom velikanu, i „Pakle-
ni toranj“ zbog loše zamišljenih 
i realiziranih rješenja puteva 
za spašavanje u slučaju poža-
ra i potresa. Stoji tako spome-
nik jednom mračnom vreme-
nu, kako doba samopuravnog 
socijalizma vole nazivati nacio-
nalni demokrati. Nekada krcat 
radnicima u uredima, uredskim 
srojevima, pravim bogatstvom, 
a onda je, upotrijebimo milijun 
puta korištenu metaforu, upa-
ljeno demokratsko svjetlo i po-
slovni toranj je postao napušte-
no i zapušteno ruglo.

“Papirnata“ moć
Za Brođane je  „Đuro Đaković“ 

bio  prizemljeno radničko sun-
ce oko koga su sudbinski kru-
žili mnogobrojni ljudski plane-
ti. Grijalo je „Đurino“ metalsko 
sunce sve Brođane. Grad i „Đu-
ro“ bili su jedno. Kaže izreka da 
je Sunce najveće prije zalaska. 
Zaista, pred rat, „Đuro“ nikad 
nije bio veći; narastao je poput 
velikog crvenog diska na nebu 
brodske industrije, prije nego 
što će potonuti iza horizonta 
vidljivosti. Nakon “povijesnog 
mraka”,  Brođani su u ”zoru de-
mokaracije” ugledali bijelog pa-
tuljka. Dok je trajao mrak,  ne-

ko od demokratski izabranih 
zornjaka imao je mokre snove 
u kojima“ Đuro“ više nije važan, 
u kojima je Brod trebao postati 
grad banaka i turističkih nazo-
viatrakcija.  Tako je na javi i bio.

Danas se pišu knjige i mono-
grafija o veličanstvenim dani-
ma „Đurinog“ procvata, ljudi se 
sentimentalno prisjećaju svo-
jih života provedenih u hala-
ma i uredima diva koji je hranio 
njihove obitelji, vade se iz ar-
hiva hrpe fotografija mostova, 
šećerana, cementara, vagona, 
tramvaja, kombajna, konstruk-
cija… svega što su domaća pa-
met i ruke zamislile i proizvele, 
pronalaze se kemijski, na papi-
ru zapisani prizori koji svjedo-
če o nekadašnjoj moći giganta 
hrvatske i jugoslavenske me-
talurgije, prizori koji prizivaju 
nostalgiju. Ima tu i fotografi-
ja i dokumentaraca s nasmija-
nim samoupravljačima, o sindi-
kalnim skupovima, radničkim 
savjetima… Postade danas ta 
„Đurina“ moć poput fotografija 
– papirnata. A da o radničkom 
utjecaju i ne govorimo. Moguće 
ga je poderati kao pelir papir. I 
poderan je kao od slijepca mo-
kre novine.

Nasreću, mlade ljude,  više od 
prvih sto godina,  zanima idu-
ćih sto.

Tekst razvio: Veljko Lukić

Članak je nadsumativni spoj 
dijelova ranije objavljenih 
tekstova na portalu www.

sbperiskop.net pričvršćenih 
heftom od rečenica usklađenih 

s temom.

Početak prijateljstva 
grada i tvronice

Prvu jugoslavenska Tvornica 
vagona i mostova 1921. osno-
vali su : Prva hrvatska štedioni-
ca d.d. Zagreb, Kaufman i dru-
govi,  Zagreb i Tvornica stro-
jeva i željeznih uređaja, Kista-
rača kraj Budimpešte. Kasnije, 
pri osnivanju lokomotivskog 
odjeljenja tvornice, pristupio je 
Krupp iz Essena. Godine 1926. 
međutim, Krupp i Kistarača su 
istupili, a umjesto njih ušla je 
bečka državna tvrtka koja se 
specijalno bavi izradbom loko-
motiva. Zemljište na kojem  su 
izgrađene tvorničke radionice i 
druge zgrade veliko je 68 kata-
starkih jutara, dočim ostali dio 
zauzimaju industrijski kolosijek 
od ukupnih 15 kilometara, ra-
zna tvornička skladišta, kanti-
na, vrtovi parkovi itd. Sve zgra-
de su suvremeno građene, od 
betona, tvrdog materijala i že-
ljezne konstrukcije s dostatno 
svjetlosti i ventilacije, vodom, 
električnim svjetlom i električ-
nim pogonom. U gradskoj vi-
jećnici,  u Brodu,  održana je je 
17. veljače 1921.  konstituiraju-
ća skupština osnivača Tvornice 
vagona s glavnicom od 50 mili-
juna kuna. Za upravnog ravna-
telja imenovan je nadinženjer 
Donat. Bio je to početak zajed-
ničke stoljetne sudbine grada i 
tvornice.

Razvoj i uspjeh
U neažuriranom povijesnom 

razvoju nekadašnjeg giganta 
metalske industrije, može se 
pronaći pregled njegovih naj-
važnijih razdoblja i uspjeha.

Nije na odmet spomenuti da 
te, 1921. godine, Brod ima 10 
621 stanovnika, gradi velebnu 

trokatnicu Prve hrvatske štedi-
one, veliku Mušku školu, Tvor-
nicu vagona, strojeva i mosto-
va. Ima četiri lokalna tjedni-
ka, tri tiskare, čitaonicu, četiri 
nogometna kluba, nogomet-
ni stadion, hipodrom… Go-
dine 1986. godine, na vrhun-
cu bujanja tvrtke – u „Đuri Đa-
koviću“ zaposleno je ukupno 
16.339 radnika. Koliko ih ima 
danas? Ne zna se! Rekoh da je 
povijesni razvoj neažuriran od 
strane onih koji  o tome treba-
ju brinuti. U tom vremenu, ka-
že Niko Majdandžić,“ Đuro“ je 
u jednom razdoblju bio izvo-
znik jedine vrste kotlova u svi-
jetu, „Đurini“ majstori-zavariva-
či bili su najbolji na natjecanju 
u bivšoj državi i traženi na gra-
dilištima u svijetu, dok je jedan 
od  glavnih današnjih proizvo-

đača lokomotiva bio pomoćna 
radionica za usluge  „ĐĐ“ koji 
je prije 30-tak godine proizvo-
dio lokomotive. Jedna „Đurina“ 
RO tada je bila najveći izvoznik 
programskog sustava za održa-
vanje u nuklearci Balakovskaja 
u Rusiji u vrijednosti 500.000 
klirinških dolara. Primjera izvr-
snosti, inovativnosti, požrtvov-
nosti i razvoja ima bezbroj.

Prije havarije sustava, uništa-
valačke pretvorbe i privatizaci-
je, gospodarstvo je devastirano 
do neprepoznatljivosti. Godine 
1991. Godine,  brodsko gospo-
darstvo bilo je među vodećima 
u Hrvatskoj i otprilike je izgle-
dalo ovako:

 Đuro Đaković Tvornica 
bešavnih sudova. 340 zaposle-
nih. Godišnji izvoz 3 750 000 US 
dolara. Tržište: Njemačka, SAD, 
Nizozemska, Italija, Mađar-
ska, Austrija, Čehoslovačka, Ru-
munjska, Bugarska, Grčka, Tur-
ska, Egipat, Irak, Iran, Indija, Pa-
kistan, Tajland, Kina i Jordan.

 Đuro Đaković Elektromont. 
400 zaposlenih. Godišnji izvoz 
850 000 US dolara. Tržište: Nje-
mačka, Iran, Čehoslovačka i Ma-
đarska. 

Đuro Đaković Tedingtnon. 
125 zaposlenih. Godišnji izvoz 
1 500 000 US dolara. Tržište: Če-
hoslovačka, Mađarska, Švedska, 
Grčka, Austrija, Danska, Nje-

mačka i Poljska. 
Đuro Đaković Tvornica 

protupožarnih uređaja. 60 za-
poslenih. Godišnji izvoz 70 000 
US dolara. Tržište: Irak, Alžir, Če-
hoslovačka, SSSR i Njemačka.

 Đuro Đaković Tvornica 
energetskih postrojenja. 660 
zaposlenih. Godišnji izvoz 4 600 
000 US dolara. Tržište: Njemač-
ka, Švicarska, Austrija, Danska, 
Mađarska, Čehoslovačka, Fin-
ska, Švedska, Kuba, Norveška, 
Brazil, Nigerija, Liberija, Indija, 
Indonezija, Gana, Etiopija..

Propast i nestanak
Nestalo je gotovo sve što su 

radnici decenijama stvarali kao 

Sto godina “Đure Đakovića“ Sto godina “Đure Đakovića“

Priča o prizemljenom 
radničkom suncu

Prije sto godina, 
17. veljače 1921. 
godine, osnova 

je u Slavonskom 
Brodu Prva 

jugoslavenska 
Tvornica vagona 

i mostova. Sve 
ostalo je slavna 
prošlost, surova 

realnost, i upitna 
budućnost.

“ĐĐ“ majstori-zavarivači bili su 
najbolji na natjecanju u bivšoj 
državi i traženi na gradilištima 
u svijetu, dok jedan od glavnih 

današnjih proizvođača 
lokomotiva bio pomoćna 

radionica za usluge „ĐĐ“ koji je 
prije 30-tak godine proizvodio 

lokomotive.

- Nema za pustošenje 
opravdanja, ali ima bezbroj 
domoljubnih obrazloženja. 

Propadale su nakon bezumne 
otimačine tvornice, a bogatili 
su se pojedinci kao u nijednoj 

državi realnog socijalizma.

- Postade danas 
ta “Đurina“ 
moć poput 

fotografija – 
papirnata.

- Za Brođane je“ Đuro Đaković“ bio  
prizemljeno radničko sunce oko koga su 

sudbinski kružili mnogobrojni ljudski 
planeti. Grijalo je „Đurino“ metalsko sunce 

sve Brođane. Grad i „Đuro“  bili su jedno.

društveno bogatstvo. Nema za 
pustošenje opravdanja, ali ima 
bezbroj domoljubnih obrazlo-
ženja. Propadale su nakon be-
zumne otimačine tvornice, a 
bogatili su se pojedinci kao u 
nijednoj državi realnog socija-
lizma. Feljtonist,  Stribor Uzelac 
Schwendeman,  piše: „Neka-
da u socijalističkoj Jugoslaviji 
Brod je, gledano statistički, bio 
industrijski tj. ekonomski razvi-
jeniji od Zagreba. Danas, na pri-
mjer, kad je u Zagrebu podne, 
u Brodu je Srednji vijek.“ Dok 
još uvijek tutnje vlakovi ideo-
logija i političke indoktrinacije 
u smjeru suprotnom od vlako-
va napretka i socijalnog mira, 
dok radnike koji svakodnevno 
gledaju u lice propasti dodat-
no slama arogancija nesposob-
ne pasmine poslodavaca i me-
nadžera uzgojene u stranačkim 
inkubatorima, dok Grad Sla-
vonski Brod mašta o turizmu 
i riječnim kruzerima – prije će 
se pokrenuti premještena četiri 
muzejska primjera nekadašnje 

industrijske slave, nego gospo-
darstvo grada i „Đuro Đaković“. 
Međutim, malo toga postoji u 
Brodu čemu“ ĐĐ“ nije dao svoj 
doprinos.

Sjećanje, 
podsjetnik…

Donedavno, dok nisu praktič-
no likvidirana premještanjem, 
četiri eksponata smještena u 
muzeju na otvorenom, u uli-
ci koja se još uvijek naziva po 
notornom ustaškom doglav-
niku Mili Budaku, u blizini po-
slovnog tornja, bila su podsjet-
nik na njegovu bolju prošlost 
i trodimenzionalna potkrijepa 
općem osjećaju da je sadaš-

njost nekadašnjeg industrij-
skog giganta poput tih grotes-
knih izložaka. Zapušteni valjak 
za asfalt, zahrđala tramvajska 
kola i dvije parne lokomotive, 
spašeni su od rezališta voljom 
„Đurinih“ ponosnih poslovnih 
glavešina s kraja sedamdestih 
koje je predvodio legendarni 
Antun Milović, posljednji Bro-
đanin koji je bio neprikosno-
veni poslovni autoritet s pokri-
ćem u sposobnostima. Danas 
su eksponati premješteni, ali 
ostao je Poslovni toranj, ogro-
mna građevina koja podsjeća 
na monolit od crnog mramo-
ra, nedostaju još samo ukle-
sane riječi obojane „zlatom”: 
Spomenik „Đuri Đakoviću“ po-
digli njegovi radnici pa da je 
po svemu nadgroban. Poslov-
ni toranj izgrađen je sredinom 
osamdesetih kao simbol indu-
strijsko-poslovne moći slavon-
skobrodske metalske industri-
je. Odmah je nazvan „Milović-
ka“ po Antunu Miloviću, istin-
skom, danas smo toga još više 

http://www.sbperiskop.net/
http://www.sbperiskop.net/
https://www.duro-dakovic.com/hrvatski/povijesni-razvoj_20/
https://www.duro-dakovic.com/hrvatski/povijesni-razvoj_20/
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